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فروکاستنجایگاهمجلسبهکارگزینیدولت
بــه کارگیری عناصری با افکار عملیاتی و پروژه محور، در پســت های اســتراتژیک، 
موجب گرفتار آمدن کشــور در گرداب روزمرگی و تمرکز صرف بر ســاخت و ساز و 

کلنگ زنی به جای پرداختن به ساز و کار توسعه و فرایند عقلانی آن گردیده است.
مســلم صالحی در نشست علنی مجلس شــورای اسلامی در نطق خود ضمن عرض 
تسلیت به مناسبت ایام شهادت حضرت زهرا )س( و با اشاره به نطق قبلی خود گفت: 
فقدان نقشــه راه ملی و اشــتغال مجلس به جزئیات را، دلیل رها شدن کشور به حال 
خود، از دســت رفتن فرصت های ارزشمند ملی و بین المللی و تداوم روزمرگی همراه 

با هرز رفت منابع اعلام نمودم.
به گزارش تابناک، وی گفت: اینک فروکاســتن جایگاه مجلس به کارگزینی دولت و 
صدور توصیه نامه های اســتخدامی، بر خلاف نص صریح قانون را زنگ خطری برای 
آینــده نظام پارلمانی می دانم و آن را هتک حرمت نهــاد قانونگذاری اعلام می کنم 
و هشــدار می دهم برای تتمه آبروی مجلس چاره ای بیندیشــید، وگرنه زمان علیه ما 

عمل خواهد کرد.
صالحــی افــزود: و اما به کار گیری عناصــری با افکار عملیاتی و پــروژه محور، در 
پست های استراتژیک، موجب گرفتار آمدن کشور در گرداب روزمرگی و تمرکز صرف 
بر ســاخت و ساز و کلنگ زنی به جای پرداختن به ساز و کار توسعه و فرایند عقلانی 

آن شده است.
وی گفت: این رویکرد سنتی، با اجرای شش برنامه ناقص عمرانی، متاسفانه سه دهه 
فرصت های ارزشــمند ملی را از دســترس مردم ماخارج نموده است. همکاری اعلام 

نموده، استان ها بر اساس نقشه راه گام برنمی دارند.
از شما می پرسم مگر نقشه راهی داریم که به آن عمل نمی شود؟

صالحی گفت: کشــور ما فاقد نقشه راه ملی اســت، امیدوارم همکاران من معنی این 
واقعیت تلخ را بدرستی وجدان کرده؛ به اصلاح نظام برنامه ریزی کشور قیام کنند.

صالحی گفت: عجبا که دست اندرکاران نظام برنامه ریزی و سیاستگذاران ما همچنان 
برنامه های ناقص و بخشی موجود را به عنوان نقشه راه ملی قلمداد کرده و بر اجرای 

هفتمین آن نیز پای می فشارند.
صالحی گفت: چیزی که به ابتکار تکنوکرات های دهه ۴0 ابداع و تا سال 5۷ در قالب 
شــش برنامه تداوم یافت و در ســال 5۶ به این باور رسیدند که آنچه اجرا شده برنامه 
توســعه نبوده و طاقت اهداف بلند مدت را نداشته اســت. متاسفانه پس از یک دهه 
توقف، از اواخر دهه هفتاد این باصطلاح برنامه ها، بر همان سیاق قدیم پیگیری شدند 

و یکی پس از دیگری به مرحله اجرا درآمدند.
وی افزود: در بند یک گزارش روش طراحی برنامه عمرانی ششم کشور، در سال 135۷ 
چنین آمده اســت: انجام مطالعات آمایش سرزمین و مطالعات دورنگری، به نحوی که 
پیش از شــروع فعالیت، در جهت تدوین برنامه پنج ساله )میان مدت( هدف های بلند 

مدت ملی تا حدود امکان مشخص و به مراجع مسئول برنامه ریزی ابلاغ شود.
همین گزارش می گویــد: از اوایل برنامه عمرانی پنجم در ســازمان برنامه و بودجه؛ 
بررسی توسعه ۲0 سال آینده ایران آغاز شد و به انتشار گزارشی تحت عنوان دورنمای 
اقتصــادی اجتماعی ایران » ۲551- ۲531« انجامید. با این مقدمه معلوم می شــود، 
حتی طراحان برنامه های پنج ساله در رژیم قبل نیز؛ اولًا آن ها را عمرانی می پنداشتند 
و رســالت توســعه برای آن ها قائل نبودند. ثانیاً بازه زمانی در نظر گرفته شــده برای 
برنامه های عمرانی مذکور، گویای کاســتی و عدم قابلیــت این برنامه ها برای تامین 

اهداف بلند مدت کشور است.
وی افزود: نتایج میدانی و نابســامانی و عدم تعادل های ناشــی از اجرای این برنامه ها 
بی نیاز از شرح و تفصیل است. در ماده 5 قانون سازمان مدیریت مصوب 1351چنین 
آمده است: وظایف و اختیارات سازمان )برنامه و بودجه( در زمینه برنامه ریزی - تنظیم 

بودجه و نظارت به قرار زیر است:
1- انجام مطالعات و بررسی های اقتصادی و اجتماعی به منظور برنامه ریزی و تنظیم

بودجه و تهیه گزارش های اقتصادی و اجتماعی
۲- تهیه برنامه دراز مدت با نظر دستگاه های اجرایی و تسلیم آن به شورای اقتصاد

اینکه چرا علیرغم وجود این تکالیف روشن و مشاهده خلء های بزرگ در نظام برنامه 
ریزی کشــور، هنوز سازمان مدیریت و برنامه ریزی و کمیسیون تلفیق مجلس شورای 
اسلامی یا مجمع تشــخیص مصلحت نظام، هیچ تلاشی برای اصلاح این روند و پر 
کردن شــکاف ناشــی از فقدان برنامه بلند مدت نکرده اند، و همچنان مبنای حرکت 
عمومی کشــور، همان برنامه های ناقص و بخشــی پنج ساله است، جای بسی تاسف 

و شگفتی است.
وی گفــت: زمزمه به جریــان افتادن مقدمات تدوین برنامه هفتم توســعه و تحمیل 
آن به مجلس، بر نگرانی ها افزوده اســت، تا جایی که بکلی اهلیت سیســتم اجرایی و 
تقنینی موجود برای حل مســائل کلان زیر ســوال رفته است؛ بدین معنا که علیرغم 
احکام برنامه ششم و اقداماتی که برای تدوین سند توسعه ملی در جریان است، گویی 
کشــور بنا ندارد به اجرای برنامه های بلند مدت و مبتنی بر مزیت و ظرفیت های ملی 

روی آورد؟!
صالحی گفت: برخی کارشناســان بر این باورند که؛ به طور کلی دولت ها در ایران به 
ســبب تنگنا های سیســتمی اعم از؛ عدم تطابق میان مسئولیت ها و اختیارات، موازی 
کاری ها و انبوهی ســاختار های حکمرانی، کســری بودجه و فقدان منابع لازم، تواتر 
بحران ها و تاب آوری پایین کشــور در برابر تکانه های بین المللی و تنش های داخلی، 
عملًا و همواره در موقعیت »مقطع حساس کنونی« قرار داشته و به ناچار با قرارگیری 
در تله سیاستگذاری اقتضایی از » قاعده مندی » به » مصلحت گرایی » و از » نگاه 
بلند مدت » به » کوتاه مدت » روی آورده و از همین روســت که تفکر بودجه ریزی 

بر تفکر برنامه ریزی تفوق یافته است.
صالحی با بیان اینکه آیا این وضعیت را تنها باید به ناکارآمدی دولت ها در ایران تقلیل 
داد، یا ریشه برنامه ناپذیری را باید در درون جامعه ایرانی جستجو کرد، گفت: جامعه ای 
که به گفته محمود بدر )کفیل وزارت دارایی دوره رضا شاه 131۷( » باید در آن روزمره 

زندگی کرد؛ ایرانی جماعت را چه به برنامه ریزی«؟
صالحی گفت: در اولویت قرار دادن همه چیز، تعیین اهداف سفارشــی، نداشتن نظریه 
و ایده مشــخص برای کشــورداری و... تفوق برنامه ریزی بخشــی، موازی کاری و 
رویکرد های جزیره ای به اداره امور، تنها بخشی از مهمترین آسیب ها و یا سیاست هایی 

است که در مطالعات و مقالات مختلف به آن ها اشاره شده است.
صالحی گفت: تمرکز گرایی و بزرگ شــدن ساختار دولت و شرکت های دولتی، عدم 
اعطای اختیار به مناطق، مهاجرت فزاینده روســتاییان به شهر ها و انواع عدم تعادل ها 
بویژه توزیع نامتوازن جمعیت در پهنه سرزمین و ویرانی محیط زیست و منابع پایه، از 

جمله عواقب این نوع برنامه ریزی یا به عبارت بهتر بی برنامگی است.
نماینده اقلید افزود: این همه در حالی اســت که در شــرح وظایف ســازمان مدیریت 
کشــور ضمن تاکید بر مطالعه آینده پژوهی توســعه ای و آمایش سرزمین و شناخت 
ظرفیت ها و امکانات کشــور آمده است: طراحی نظام برنامه ریزی و تدوین برنامه های 
بلند مدت، میان مدت و کوتاه مدت ملی، تدوین برنامه های توســعه اســتانی توسط 
واحد های استانی و ارائه الگو های نوین و بومی برای اداره مطلوب بخش های مختلف 

کشور است.
صالحــی گفت: آیا بابت چنین بهم ریختگی و غفلت های عجیبی؛ باید به خاســتگاه 
عشــیره ای و روستایی دست اندرکاران کشور نیز نیم نگاهی داشته باشیم و ریشه این 

چالش ملی را در آنجا نیز جستجو کنیم؟
به نظر من، برای برون رفت از این تکرار بی حاصل و دفع ســموم ناشــی از اعتیاد به 
این نابســامانی، یا به عبارت بهتر این کشمکش بخشی، که در پیکره سیستم برنامه 
نویسی، بودجه ریزی و اجرایی کشور رسوخ کرده است، مناسب است همزمان با پایان 
برنامه پنج ساله ششــم، طی دو سال کشور بر اساس بودجه های سالانه با هدف رفع 

نواقص و تکمیل طرح ها و پروژه های نیمه تمام قبلی اداره شود.
وی در پایان اظهار داشت: همزمان نسبت به تدوین و تصویب برنامه جامع توسعه ملی 
که بر مبنای مطالعات آمایش ســرزمین سامان خواهد یافت اقدام شود و دور جدید و 
کاملی از نظام برنامه ریزی، شــامل برنامه های بلند مدت، میان مدت و کوتاه مدت در 

کشور پیاده سازی و از پایه عملیاتی شوند.

سخنگوی وزارت خارجه:

هیچ پیام شفاهی بین ما و امریکا رد و بدل نشده
ســخنگوی وزارت خارجه گفت: چیزی به 
جز متــن های مکتوب آن هــم به صورت 
غیررســمی بین ایران و آمریــکا رد و بدل 
نشده اســت که این نیز با مکانیزم روشنی 
صورت می گیرد و هیچ پیام شــفاهی رد و 

بدل نشده است.
سعید خطیب زاده، سخنگوی وزارت خارجه 
در پاسخ به ســوالی در مورد مذاکرات وین 
با بیان اینکه مــا در چهار حوزه رفع تحریم 
هــا و اجرای تعهدات، تضمین ها، راســتی 
آزمایی و همچنین رفع تحریم ها و موضوع 
هسته ای پیشــرفت هایی داشته ایم که در 
برخی از حوزه ها پیشرفت ها کم و در برخی 
حوزه هاپیشرفت ها زیاد بوده است، گفت: در 
حوزه اجرای تعهدات از ســوی طرف های 
مقابل پیشــرفت ها کمتر بوده است. امروز 
توپ در زمین غربی هاســت که نشان دهند 
که به وین آمــده اند تا در کمترین زمان به 
یک توافق خوب رســیم. ما برای رسیدن به 
یک توافق خوب و تحقق خواسته ها و منافع 

ملت ایران به وین رفته ایم.
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ 
به ســوالی تصریح کرد: همکاری و مواضع 
ایران، روســیه و پکن چه در مورد موضوع 
مذاکرات وین و چه مسائل غیر از آن به هم 

نزدیک است.
وی همچنین تصریح کرد: پنجره رسیدن به 
توافق تا ابد باز نخواهد ماند. زمان حســاس 
است و جمهوری اسلامی ایران به هیچ وجه 
از این پس به تنهایی بار زنده نگه داشــتن 
توافق برجام را به دوش نمی کشــد. ما به 
وین نمی رویم که وقت و انرژی ایران و تیم 

مذاکره کننده ایران هدر برود. پیشــنهادات 
مشــخص ما روی میز اســت. طرف های 
مقابل نیز باید با پیشنهادات مشخص بیایند 
تــا در کمترین زمان ممکــن به یک توافق 

خوب برسیم.
ســخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوال 
یــک خبرنگار خارجی مبنی بر اینکه به نظر 
ایران، چین و روســیه در مذاکرات وین به 
دنبال این هســتند که چه چیزی را کســب 
کنند و ایران رفتار آن ها در جریان مذاکرات 
وین را چگونه ارزیابی می کند، تصریح کرد: 
من فکر می کنم جواب این ســوال روشن 
اســت. چین و روســیه بر خلاف تروئیکای 
اروپایی دچار آلزایمر نیســتند و می دانند که 
این آمریکایی ها بودنــد که فعالانه تلاش 
کردند برجام را از بین ببرند و فشــار آوردند 
که کســی به برجام متعهد نماند و در همین 
چارچــوب کمپانی ها را برای عدم فعالیت و 
حضور در بازار ایران تحت فشار قرار دادند و 
امروز در حالی در وین است که هیچ یک از 

این سیاست ها را عوض نکرده است.
وی ادامــه داد: در موضوعات اختلافی تمام 
1+۴ و ایران در خصوص اصل ارائه تضمین  

و راستی آزمایی اشتراک نظر دارند.
خطیب زاده بیان کرد: به تروئیکای اروپایی 
توصیــه می کنیم از مســیری کــه در این 
مدت طــی کرده اند فاصلــه بگیرند. ما در 
وین هســتیم که آمریکا به صورت موثر به 
برجــام بازگردد و به تعهدات خود عمل کند 
و از دیگر سو مطمئن شویم که طرف های 
اروپایــی از بی عملی خارج می شــوند و به 
آنچه کــه امضا می کننــد در عمل متعهد 

هستند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه همچنین در 
مــورد برخی از ضرب الاجــل ها در ارتباط 
با مذاکرات وین که بعضا از ســوی مقامات 
اروپایی و آمریکایی مطرح می شود، تصریح 
کرد: ما هیچ ضرب الاجل ساختگی را نمی 
پذیریم و امیدواریم کســانی که این ضرب 
الاجل های ساختگی را نیز مطرح می کنند 
خودشان این مسائل باورشان نشود و برای 
رسیدن به یک توافق خوب به تهران بیایند.
خطیب زاده افــزود: چیزی به جز متن های 
مکتوب آن هم به صورت غیررســمی بین 
ایران و آمریکا رد و بدل نشده است که این 
نیز با مکانیزم روشــنی صورت می گیرد و 

هیچ پیام شفاهی رد و بدل نشده است.
وی در پاسخ به این سوال که آیا درخواستی 
از ســوی آمریکا برای گفت وگوی مستقیم 
با ایران مطرح شــده اســت یا نــه، گفت: 
آمریکایی ها از زمانی که فشــار حداکثری 
را می خواســتند علیه ایران اعمال کنند این 
درخواست را مطرح کرده اند و می خواستند 
یک عکس بگیرند. ما بــه آن ها گفته ایم 
زمانی که آمریکایــی ها به تعهدات خود به 
صورت موثر عمل کنند مــی توانند در میز 
برجام به عنوان یکی از اعضای برجام حاضر 

شوند.
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ 
به این ســوال که براســاس برخی از اخبار 
منتشــر شــده این ادعا مطرح می شود که 
ایران از برخــی از مواضعش در وین عقب 
نشینی کرده است، گفت: ما در بستر فضای 
عمومی و رســانه ای معمــولا گفت وگوها 

را جلــو نمی بریم ولی بــا توجه به برخی از 
مسائل نکاتی را خدمت شما عرض می کنم. 
اگر امروز به متن مشــترکی رســیده ایم به 
خاطر این اســت که طرف غربی پی برد که 
باید از درخواست های حداکثری خود عقب 
نشــینی کند و آنچه که امــروز داریم عقب 
نشــینی یا به عبارتی دیگر واقع بینی طرف 
های غربی اســت که متوجه شدند که نمی 
توانند خواسته ای فراتر از برجام در موضوع 
هســته ای داشته باشند و کمتر از برجام نیز 
نمی توانند در خصوص اجرای تعهدات خود 

عمل کنند.
وی ادامــه داد: ما وارد بحث های محتوایی 
شده ایم. امروز هیئت ما وارد وین شده و از 
بعدازظهر گفت وگوها به صورت دوجانبه و 
چند جانبه آغاز می شــود و کارگروه ها نیز 

دستورکارهای مشخصی را دارند.
خطیب زاده همچنین در پاســخ به ســوالی 
مبنی بر اینکه با توجه به عکس منتشر شده 
از گفــت وگوی آقای رابــرت مالی نماینده 
آمریکا در مذاکرات ویــن و آقای اولیانوف 
نماینده روسیه در این مذاکرات عده ای این 
انتقاد را مطرح کرده اند که به نظر می رسد 
روس ها به جای ایــران در حال مذاکره با 
آمریــکا در ارتباط با منافع و خواســته های 
ایران هستند، گفت: همان طور که پیش از 
این گفته ام سازوکارهایی که در وین برای 
گفت وگوها و مذاکرات پیگیری می شــود 
ســازوکارهای مشخصی اســت و برخی به 
خاطر اینکه از متن نمی توانند خبرســازی 
خاصی بکنند به دنبال حواشــی شازی می 
روند و حاشــیه هایی را مطــرح می کنند و 

براساس این حواشی و حاشیه ها تصور می 
کنند که دارند برداشت درستی را منتقل می 
کنند. بین ایــران و 1+۴ به صورت دوجانبه 
و چندجانبــه گفت وگوهــا در وین در حال 
انجام است و یک سازوکار سه جانبه نیز بین 
ایران، چین و روسیه وجود دارد. اینکه ۴+1 
با چه مکانیزمی با آمریکا صحبت می کند و 
مکانیزم مشترک یا انفرادی دارد ما به آن نه 
ورود می کنیم و نه در مورد آن می پرســیم 
و این هم برای اولین بار نیســت که آن ها 
به صورت دوجانبــه و چند جانبه گفت وگو 

می کنند و فقط مختص روسیه هم نیست.
وی ادامــه داد: برخی از مذاکــره کنندگان 
فعال فضای مجازی هســتند و از خودشان 
عکس منتشر می کنند که شاید مورد توجه 
رسانه ها قرار می گیرد و برخی از هیئت ها 
نیز شــاید در وین در فضای مجازی کمتر 

فعالیت دارند و کمتر دیده می شوند.
ســخنگوی وزارت خارجه تأکیــد کرد: آن 
هایی که در وین بوده اند می دانند 1+۴ در 
ادوار گذشته نیز به صورت مختلف با هیئت 
آمریکایی گفت وگو داشته است. بین ایران 
و آمریکا نیز مسیر مشخصی برای تبادل نظر 
وجود دارد. این تبــادل نظر برای جلوگیری 
از برخی ســوءتفاهم ها و سوبرداشــت ها 
بــه صورت مکتوب و غیررســمی از طریق 
هماهنگ کننده کمیســیون برجــام انجام 
می شــود. این جزئیات را گفتم برای اینکه 
افراد بدانند در وین چه اتفاقی می افتد. البته 
برخی ها هم با متن کاری ندارند و دوســت 
دارند حاشــیه سازی کنند و نکاتی را مطرح 

می کنند.

دیدگاه

اختلاف درون اردوگاه غرب در مذاکرات وین
یک هفته نامه انگلیسی ضمن اشاره به ناکامی 
رویکردهای غرب در روند مذاکرات هسته ای با 
ایــران، تصریح کرد که تنش  و اختلافات میان 
مذاکره کنندگان غربی وجود دارد که تاثیر منفی 

بر روند این مذاکرات گذاشته است.
تارنمــای هفته نامه اســپکتیِتور در گزارشــی، 
موضوع مذاکــرات وین را یکی از ناکامی های 
غرب در عرصه سیاسی خارجی در سال ۲0۲1 
دانست و نوشــت: یکی از ناکامی های بزرگ 
غرب در ســال ۲0۲1 در مذاکرات هسته ای با 
ایران رقم خورد و با وجود اینکه سال ۲0۲1 به 
پایان رســیده، اما این مذاکرات هنوز به نتیجه 

نرسیده است.
در بخشــی از این گزارش آمده است: حرفهای 
شــماری از منابــع دیپلماتیــک در گروههای 
مختلف طــی هفته های اخیر نشــان می دهد 
که تنش ها و اختلافات میان مذاکره کنندگان 
غربی وجــود دارد که بر رونــد مذاکرات تاثیر 

منفی گذاشته است.
این هفته نامه انگلیسی در ادامه ضمن اشاره به 
ترکیب تیم مذاکره کننــده آمریکا تصریح کرد: 
جیک ســالیوان مشــاور امنیت ملی جو بایدن، 

یک شــخصیت و صدای حساس تر در اردوگاه 
آمریکا محســوب می شــود اما به طور مداوم 
از ســوی رابرت مالی نماینــده ویژه آمریکا در 
امور ایران به حاشــیه کشیده شده. رابرت مالی 
توانسته نســخه خودش از مذاکرات را در زمان 
گزارش دهی بــه آنتونی بلینکــن وزیر خارجه 
آمریکا به طور ماهرانه ای ایجاد کند. در نتیجه 
میزان آشــفتگی ها در این مذاکرات از دید کاخ 
ســفید پنهان مانده و اینکه جو بایدن نیز به هر 

حال درگیر مسائل داخلی آمریکا است.
در این گزارش می خوانیم: همزمان با طولانی 
شــدن روند مذاکرات، طرف ایرانی همچنان به 
حرکت در مســیر تقویت موضع خود ادامه داده 
و در سوی دیگر حالت و وضعیت دیپلمات های 
غربی آشــفته شده اســت. این مسئله موجب 

رضایت طرف ایرانی نیز شده است.
اوضــاع در میــان مذاکره کننــدگان انگلیس 
متفاوت از مذاکره کنندگان آمریکا بوده اســت. 
مذاکره کنندگان انگلیس منسجم تر هستند. به 
رغم یکســری اختلافات، موضع لندن در قبال 
مذاکره هسته ای قوی تر و منسجم تر است. این 
باعث شــده تا انگلیس بیشتر از آمریکا همدرد 

اسرائیل شــود. در نتیجه تل آویو در حال  هزینه 
کردن بــرای لابی با لندن اســت تا آمریکا به 
خودش بیاید و خود را این وضعیت نجات دهد.

این رسانه انگلیســی می افزاید: با این شرایط 
، شــاید باید این گونه نتیجه بگیریم که ســال 
۲0۲۲ ، سال ِ ایران باشد. ایران پیشتر با نزدیکی 
به چین و روســیه از لحاظ اقتصادی، توانسته 
تاثیر تحریم ها را کاهش دهد. در این مســیر 
مسئله کشــورهای عرب حوزه خلیج فارس نیز 
مطرح است. امارات به رغم ائتلاف با اسرائیل، 
اکنون دومین مشــتری بزرگ نفت ایران است 
تنها عربستانی ها هستند که همچنان به اتخاد 

مواضع سخت علیه ایران ادامه می دهند.
براساس گزارش این رسانه غربی، در این میان 
اســرائیلی ها نیز به لابی با آمریکا در مورد یک 
گزینــه نظامی ادامه می دهنــد. حتی اگر آنها 
موفق هم شــوند، تضمین اندکی وجود دارد که 

گزینه حمله عمل کند و کارساز باشد.
بــه گزارش ایرنا، هشــتمین دور مذاکرات رفع 
تحریم هــا وین پس از ســه روز وقفه، از امروز 
در حالی پیگیری می شــود که گفت وگوها روی 
نحوه راســتی آزمایی رفــع تحریم ها و تبیین 

معیارهــای اندازه گیــری اثربخشــی اقدامات 
جبرانی ایالات متحده آمریکا در راستای احیای 

توافقات سال ۹۴ متمرکز خواهد بود.
مذاکرات نمایندگان گــروه 1+۴، اتحادیه اروپا 
و ایــران تا ســاعاتی دیگر در هتــل کوبورگ 
از ســرگرفته می شــود. گفت وگوهــا به دلیل 
تعطیلات پایان ســال نو میلادی از پنجشنبه 
هفته گذشته به صورت حضوری متوقف شد اما 

هیات ها به صورت غیررسمی در تماس بودند.

یک منبع اروپایی که خواست نامش فاش نشود 
اظهار داشــت که مذاکرات طی دو دور اخیر در 
فضای خوبی پیگیری شد، رویکرد تمام هیات ها 
جدی بود و همــه با یکدیگر تعامل داشــتند. 
این منبع مطلــع افزود که مذاکــره کنندگان 
گفت وگوهای ســازنده ای را در حوزه تحریم و 
مسائل هســته ای داشتند و با جدیت در تلاش  
هستند تا اختلاف نظرها و به اصطلاح پرانتزها 

را کاهش دهند.

وزیر خارجه عربستان: دست مان به سوی ایران دراز است
وزیر خارجه عربســتان در اظهاراتی تاکید کرد که دست مان به سوی برادرانمان 

در ایران دراز است.
به گزارش الجزیره، فیصل بن فرحان، وزیر خارجه عربســتان در یک نشســت 
خبــری با ایمن اصفدی، همتای اردنی خــود گفت: اگر ایران به نگرانی های ما 
درخصوص امنیت و ثبات منطقه  اهمیت می دهد، ما به عنوان کشورهای عربی 

دست مان به سوی برادرانمان در ایران دراز است.
العربیه نیز به نقل از وزیر خارجه ســعودی گفت که در خصوص فعالیت های بی 

ثبات کننده ایران در منطقه رایزنی کردیم.
مقامات جمهوری اســلامی ایران همواره تاکید می کنند که ایران خواستار حل 
اختلافات از طریق راه های مســالمت و گفت وگو اســت و برای ایجاد صلح و 

امنیت در منطقه تلاش های فراوانی کرده است.

تکذیب تعیین ضرب الاجل برای مذاکرات وین
هیچ ضرب الاجلی برای به نتیجه رسیدن مذاکرات تعیین نشده و موضوع اصلی 

برای هیئت مذاکره کننده ایرانــی احقاق حقوق ملت ایران در چارچوب توافقات 
قبلی است.

به گزارش نورنیوز، یک منبع نزدیک به تیم مذاکره کننده ایران در وین در واکنش 
به برخی خبرســازی های رسانه های غربی در خصوص تعیین شدن ضرب الاجل 
در مذاکرات پیشِ رو گفت: هیچ ضرب الاجلی برای به نتیجه رســیدن مذاکرات 
تعیین نشده و موضوع اصلی برای هیئت مذاکره کننده ایرانی احقاق حقوق ملت 

ایران در چارچوب توافقات قبلی است.
او افزود: خبرســازی هایی از این دســت که مبنای واقعی ندارد و صرفا با هدف 
تحمیل تشــنج به فضای مذاکرات انجام می شــود تغییــری در راهبرد هیئت 

مذاکره کننده ایرانی برای رسیدن به »توافق خوب« نخواهد داشت.
امــروز همزمان با ورود هیئت ها به وین برای حضور مذاکرات، برخی رســانه ها 
به نقل از دیپلمات هــای آمریکایی مدعی تعیین ضرب الاجل برای جلوگیری از 

طولانی شدن مذاکرات شده بودند.

جزئیات ادامه مذاکرات وین به روایت اولیانوف
نماینده روســیه در سازمان های بین المللی واقع در وین در توییتی از ازسرگیری 

دور هشتم مذاکرات وین خبر داد.
 میخائیل اولیانوف، نماینده روســیه در سازمان های بین المللی واقع در وین روز 
دوشــنبه در توییتی نوشــت: پس از وقفه کوتاه به دلیل سال نوی میلادی، دور 

هشتم مذاکرات وین از امروز در قالب دیدارهای غیررسمی ادامه می یابد.
 هشــتمین دور گفت وگوهای رفع تحریــم در وین هفته گذشــته با برگزاری 
نشست کمیسیون مشــترک به ریاست علی باقری مذاکره کننده ارشد جمهوری 
اســلامی ایران و انریکه مورا معاون دبیرکل سرویس اقدام خارجی اتحادیه اروپا 

ازسرگرفته شده است.
در این نشست که با شرکت هیأت های ایران، گروه 1+۴ و اتحادیه اروپا در هتل 
کوبورگ برگزار شد، روند مذاکرات مورد ارزیابی قرار گرفته و در خصوص نحوه 

ادامه گفت وگوها بحث و تبادل نظر صورت گرفت.
مذاکره کننده ارشــد کشــورمان در این نشســت با اشــاره به پیشــرفت های 
صورت گرفته در دور پیشــین، بر لزوم رفع تحریم ها و ارائه تضمین های عینی و 
کافی از سوی طرف مقابل و راستی آزمایی این اقدامات تأکید و تصریح نمود که 
 هیأت ایرانی مانند دور قبل برای تعامل جدی و پیشبرد گفت وگوها آمادگی کامل

 دارد.

در حاشیه
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۱۵دیماه،آخرینمهلتارایهاظهارنامهمالیاتی
معــاون درآمدهای مالیاتی ســازمان امور 
مالیاتی کشــور گفت: 15 دی ماه، آخرین 
مهلــت ارایه اظهارنامــه مالیات بر ارزش 

افزوده دوره پاییز 1۴00 است.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقل از ســازمان امور مالیاتی ایران، محمد 
مسیحی گفت: براســاس قانون مالیات بر 
ارزش افزوده، مودیان مالیاتی حداکثر 15 
روز پــس از پایان هر فصــل مهلت دارند 

اظهارنامه مالیاتی خود را ارائه کنند؛ براین اســاس، آخریــن مهلت ارائه اظهارنامه مالیات بر 
ارزش افزوه دوره سه ماهه سوم )پاییز( 1۴00، روز چهارشنبه 15 دی ماه می باشد.

معاون درآمدهای مالیاتی ســازمان امور مالیاتی کشــور خاطرنشان کرد: مودیان می توانند از 
طریق درگاه ملی مالیات به آدرس WWW.INTAMEDIA.IR ، قســمت مالیات بر ارزش 
افــزوده میز خدمت عملیات الکترونیک مالیاتی، اطلاعات تکمیلی در این ارتباط را دریافت و 

نسبت به ارائه اظهارنامه و پرداخت مالیات متعلقه اقدام کنند.
وی یادآور شــد: مودیان مالیاتی که اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده فصل پاییز 1۴00 را تا 
پایان مهلت مقرر ارائه نکنند، علاوه بر محرومیت از تســهیلات و معافیت مالیاتی، مشمول 

جرایم قانونی خواهند شد.

کشفبیشاز۶هزارمیلیاردریالکالایقاچاق
معــاون امور مقابلــه و هماهنگی حقوقی 
ســتاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
گفت: بیش از ۶ هــزار میلیارد ریال انواع 
کالای قاچــاق در طرح عملیاتی رعد ناجا 
در ۹ اســتان مرزی و جنوبی در مدت یک 

هفته کشف شد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایرنا، مصطفی پورکاظم شایسته با اشاره 
به اجرای مستمر رزمایش های منطقه ای و 

سراســری مبارزه با قاچاق، اظهار داشت: در راستای بند )ب( ماده 10 قانون مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، به منظور تشــدید اقدامات کنترلی در مناطق مرزی با استفاده از ظرفیت عملیاتی 
پلیس مرزبانی نیروی انتظامی، یگان های تکاوری، به کارگیری ســامانه ها و تجهیزات پایش 
هوشــمند در نوار مرزی و همچنین بهره گیری از توان تیم های اطلاعاتی و پوششــی، طرح 

عملیاتی »رعد ۶« در ماه جاری به مدت یک هفته اجرایی شد.
وی، گستره جغرافیایی اجرای این طرح را ۹ استان مرزی در جنوب و غرب کشور اعلام کرد 
و افزود: در اســتان های مشمول طرح، محل های تجمع قاچاقچیان و مناطق آلوده به کالای 

قاچاق مورد پاک سازی قرار گرفت.
معــاون امور مقابله و هماهنگی حقوقی ســتاد مرکزی مبارزه با قاچــاق کالا و ارز در مورد 
کالاهای کشف شــده، تصریح کرد: بیش از ۲3 هزار دســتگاه انواع لوازم خانگی، 380 هزار 
قلم انواع لوازم آرایشــی و بهداشتی، ۶00 هزار لیتر سوخت و مشتقات نفتی، یک هزار و ۴۶۷ 
راس انواع دام های سبک و سنگین، بیش از 3۹ هزار نخ انواع سیگار، ده ها قبضه انواع سلاح 
جنگی و شکاری و کالاهای دیگر از جمله لوازم گوشی تلفن همراه و غیره کشف و ضبط شد.
وی با بیان اینکه ارزش کالاهای مکشوفه ۶ هزار و 15۲ میلیارد ریال برآورد شده است، گفت: 
در این رابطه ۴۶۷ نفر متهم دســتگیر و با تشکیل 355 فقره پرونده به مراجع رسیدگی کننده 

در سازمان تعزیرات حکومتی و قوه قضائیه معرفی شدند.

آخرینوضعیتبرنجدربازار
قیمــت برنج ایرانی در ماه گذشــته تا 55 
درصــد افزایش داشــته و در گزارش های 
رســمی قیمت بیش از 5۷ هزار تومان هم 

برای آن ثبت شده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایسنا، افزایش قیمت برنج در سال جاری 
همواره در هر ماه ثبت شد و گزارش های 
میدانی نشــان داد که هر کیلو برنج ایرانی 
تا بیش از ۷0 هزار تومان هم فروش رفته 

است.
این در حالی اســت که تازه ترین گزارش مرکز آمار ایران از وضعیت قیمت اقلام خوراکی در 
آذرماه نشان می دهد که افزایش قیمت برنج ایرانی نسبت به ماه مشابه سال قبل 55.3 درصد 
بوده اســت؛ به طوری که هر کیلو در آذرماه پارسال به طور متوسط 33.۲ هزار تومان قیمت 

خورده ولی برای آذرماه امسال متوسط 51.۶ هزار تومان اعلام شده است.
هر کیلو برنج ایرانی در آبان ماه به طور متوســط ۴۹.5 هزار تومان بوده و حداقل ۴1.۲ هزار 

تومان و حداکثر 5۷.1 هزار تومان در آذرماه برای آن گزارش شده است.
در رابطه با وضعیت برنج خارجی نیز رشــد 1۹ درصدی نســبت به آذرماه سال پیش دارد؛ به 
گونه ای که هر کیلو در آذرماه سال 13۹۹ به طور متوسط ۲3.۴ هزار تومان قیمت داشته که 

در آبان ماه امسال به ۲۷.1 هزار تومان و در آذرماه به ۲۷.۹ هزار تومان رسیده است.
این در حالی است که هر کیلو برنج خارجی به طور حداقل ۲۴.3 هزار تومان و حداکثر 3۲.1 
هزار تومان در آذرماه قیمت خورده که نشان می دهد نسبت به آبان ماه سال جاری سه درصد 

و در مقایسه با آذرماه پارسال 1۹ درصد گران شده است.
وضعیت واردات برنج هم در سال جاری نشان می دهد که از ابتدای سال تا پایان آذرماه ۹58 
هزار تن به ارزش 818 میلیون دلار واردات صورت گرفته که نسبت به مدت مشابه سال قبل 

۲3 درصد از لحاظ وزنی و 15 درصد ارزش افزایش دارد.


درخواستجلوگیریبانکمرکزیازخلق

نقدینگیازسویبانکها
رییس جمهــور از بانک مرکزی خواســت با افزایش نظارت بر عملکــرد بانک های دولتی و 

خصوصی از خلق نقدینگی جلوگیری کند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از پایگاه اطلاع رســانی ریاســت جمهوری، جلسه 
ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت شب گذشته به ریاست آیت الله سید ابراهیم رییسی تشکیل 
و در این نشســت گزارش های جداگانه بانک مرکزی درباره وضعیت کنونی تورم، نقدینگی و 
بازار ارز ارائه شــد.گزارش بانک مرکزی در مورد تورم نشان می دهد برنامه ها و سیاست های 
دولت برای مهار رشــد تورم موفقیت آمیز بوده طوری که نرخ رشــد تورم در ابتدای دولت 
سیزدهم که به رقم بی سابقه ای در ۷0 سال اخیر رسیده بود کاهش قابل توجهی داشته است.

رییس جمهور در این نشســت با تاکید بر لزوم تلاش بیشتر برای مهار رشد تورم و نقدینگی، 
از بانک مرکزی خواســت با افزایش نظارت بــر کار و عملکرد بانک های دولتی و خصوصی 
از خلق نقدینگی توســط بانک ها جلوگیری شود.آیت الله رییســی با تاکید بر اینکه بانک ها 
باید از بنگاه داری خارج شــوند، گفت: ناترازی بانک ها تهدیدی برای نظام بانکی است و این 
موضوع باید جدی گرفته شود.رییس دولت سیزدهم موضوع کفایت سرمایه بانک ها را نیز از 
چالش های مهم در نظام بانکی کشــور برشمرد و دستور داد بانک مرکزی در خصوص بهبود 

کفایت سرمایه برنامه عملیاتی ارائه و اجرای آن را پیگیری کند.
آیت الله رییســی حفظ ارزش پول ملی و نظارت بــر بازار ارز را از وظایف مهم بانک مرکزی 

دانست و بر پیگیری جدی این موضوع تاکید کرد.

خبر

»صبح امروز« دوگانه فسادزا ارز دولتی و آزاد را بررسی می کند؛

روزهای پایانی ارز 2نرخی
ســرویس اقتصاد | سالهاست که دوگانه 
ارز دولتی و آزاد به دلیل ایجاد بســترهای 
فسادزا، محل مناقشه بوده است و در این 
بین کارشناســان اقتصادی بارها بر لزوم 
حذف ۲نرخی بــودن ارز تاکید کردند. در 
روزهای اخیر نیز کــه موضوع حذف این 
ارز از بودجه 1۴01 مطرح شده، این مهم 

بیشتر به مرکز گفتگو بدل گشته است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« مسعود 
میرکاظمی معاون رئیس جمهور و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه در حاشیه نشست 
کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 1۴01 
کل کشــور در پاسخ به ســوالی مبنی بر 
اینکه وضعیت یارانه ها در ســال آینده به 
چه صورتی خواهد بود، گفت: این مسائل 
تا پایان ســال جاری بایــد تعیین تکلیف 
شــود، طبق قانون دیگــر نمی توانیم ارز 
۴۲00 را داشــته باشیم و می توانیم از این 
پس بــا ریال حمایت های خــود را انجام 
دهیم یعنی دیگر ارز ۲ نرخی در بازار وجود 
نخواهد داشــت. اگر بخواهیم یارانه ای به 
کالایــی تخصیص دهیم به صورت ریالی 
خواهــد بود و بــه ذینفع نهایــی و مردم 
پرداخت می شود زیرا تمامی مسائل حاکی 
از آن است، یارانه ای که از طریق دو نرخی 
کردن ارز پرداخت می شد، در سفره مردم 

قرار نگرفته است.
با ارز ترجیحی مرغ باید 6 تا 7 هزار 

تومان باشد
همچنین یک عضو کمیســیون صنایع و 

معادن مجلس با اشــاره بــه رویکرد کلی 
نمایندگان در خصوص ارز ترجیحی گفت: 
امروز اکثر کارشناســان قبول دارند که ارز 
۴۲00 تومانی به اهداف اولیه اش دســت 
پیــدا نکرده اســت. در شــرایطی که ارز 
ترجیحی حــدود 15الی 1۷درصد نرخ ارز 
آزاد است، اما قیمت کالاهای اساسی که 
بــرای واردات آنها ارز ترجیحی اختصاص 
داده شــده، متناســب با یارانه های توزیع 

شده به دست مردم نرسیده است.
مصطفی طاهــری در گفتگو بــا اقتصاد 
آنلاین ادامه داد: بــه عنوان نمونه، امروز 
نرخ مــرغ در همــه جای دنیــا بین 1تا 
1.5دلار اســت. با نرخ ارز ترجیحی، نرخ 
مرغ در کشــورمان باید بیــن ۶تا ۷هزار 
تومان باشــد، اما متاسفانه مردم مرغ را با 
قیمت هرکیلو 30هــزار تومان خریداری 
می کننــد. ایــن روند در خصــوص تمام 
اقلامی که ارز ترجیحی برای واردات آنها 

تخصیص داده شده، صدق می کند.
نماینده مردم زنجان در مجلس افزود: بر 
برآوردها، حدود 300هزار  برخی  اســاس 
میلیارد تومان رانــت از طریق ارز ۴۲00 
تومانی میان سوداگران توزیع می شود. این 
رانت بسیار بالاست و باعث بروز مشکلات 
عدیده ای در اتمســفر اقتصادی می شود. 
تداوم این روند ، اقتصاد و معیشت ایرانیان 
را طی ســالهای آتی با مشکلات جبران 
ناپذیری مواجــه می کند که برون رفت از 
آنها به این راحتی امکان پذیر نخواهد بود.

بهترین سازوکار توزیع یارانه با آخرین 
حلقه زنجیره است

وی در پاســخ به این پرسش که »چگونه 
بایــد این تناقضات را حــل کرد؟« گفت: 
بررسی های تحلیلی کارشناسان اقتصادی 
نشان می دهد که در شرایط فعلی، بهترین 
ســاز و کار آن است که توزیع یارانه را به 
آخریــن حلقه زنجیره منتقل شــود. یعنی 
در صــورت حــذف ارز ترجیحی، ممکن 
اســت ۲0درصد به قیمت اقلام مصرفی 
مردم افزوده شود، دولت این ۲0 درصد یا 
بیشتر را در اختیار مردم قرار دهد تا بتوانند 
بخشی از تکانه های تورمی را جبران کنند.
طاهری در پاسخ به پرسشی در خصوص 
تبعات عینی حــذف ارز ۴۲00 تومانی در 
بازارها گفت: اگر یک نمودار رســم شود 
که محور افقی آن زمان و محور عمودی 
تبعات باشــد، در ابتدای اجرای این طرح 
تبعات بیشتری در بازارها شکل می گیرد و 
هر اندازه که بردار زمان افزایش پیدا کند، 
تبعات منفی برآمــده از این طرح کاهش 
پیدا می کنــد. یعنی در اوایــل حذف ارز 
۴۲00 تومانی ، احتمال بروز نوسان وجود 
دارد اما در ادامه بازارها به ثبات می رسند.

عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
خاطرنشان کرد: این موارد در حال حاضر 
در کمیسیون های مختلف در دست بررسی 
است. برخی نمایندگان موافق حذف دلار 
۴۲00 تومانی هستند، برخی از نمایندگان 
مخالفند و برخی دیگر از نمایندگان هنوز 

تصمیم نهایی خود را در این زمینه نگرفته 
اند. باید دید بعــد از تصمیم گیری درباره 
کلیــات بودجه این فرایند در کمیســیون 
تلفیق چه سرانجامی پیدا می کند و مجلس 

چه رایی به آن خواهد داد.
ارز ۴۲۰۰ تومانی تاثیری در پایین نگه 
داشتن قیمت تمام شده کالاها نداشت

یک عضــو اتــاق بازرگانی تهــران نیز 
می گوید تغییر در سیاست های ارزی تبعات 
مثبت و منفی خاص خود را خواهد داشت 
و بایــد برای جلوگیــری از ضربه به بدنه 

تولید اقدامات لازم انجام شود.
عباس آرگون در گفت وگو با ایسنا، اظهار 
کرد: بخش خصوصی در سه سال گذشته 
بارها اعــلام کرده که سیاســت ارز چند 
نرخی نه تنها به نفع اقتصاد ایران نیســت 
که اثرات منفی گسترده ای بر بخش های 
مختلــف می گذارد و از ایــن رو ما مدافع 

تک نرخی شدن ارز هستیم.
وی بــا بیان این که عبور از ارز چند نرخی 
نیــاز به برنامه ریزی دقیق دارد بیان کرد: 
ارز ۴۲00 تومانی در ســال های گذشــته 
برای تعدادی از کالاهای اساســی در نظر 
گرفته شده بود که متاسفانه تاثیر چندانی 
بر سفره مردم یا پایین نگه داشتن قیمت 
تمام شده کالاها نداشت. با این وجود اما 
حــذف این ارز نیاز به برخی پیش نیازهای 

مهم دارد.
عضو اتــاق بازرگانی تهران با اشــاره به 
اهمیت نگاه دوجانبه در تغییر سیاست های 

ارزی توضیــح داد: در کنار مصرف کننده 
نهایی تغییر در سیاست های ارزی می تواند 
بــر اقدامات واحدهای تولیــدی نیز تاثیر 
بگــذارد. اگر حــذف ارز ترجیحی موجب 
افزایش تورم شــود این موضوع خود را در 
بالارفتن بهای تمام شده کالاهای تولیدی 
نیز نشان می دهد و همین امر هزینه تولید 

کنندگان را بالا می برد.
راهی برای حمایــت از فعالان اقتصادی 

پیش بینی شود
آرگون ادامه داد: برای جلوگیری از فشــار 
جدید بر تولیدکننــدگان باید تلاش کرد 
راهی در جهت حمایت از فعالان اقتصادی 
پیش بینی شود. تولید کنندگان ایرانی در 
ســال های گذشته با فشــارهای مختلفی 
مواجه بوده اند و اگر بنا باشــد که بار تغییر 
در سیاســت های ارزی فشار جدیدی را به 
آنها وارد کند قطعا شرایط سخت تر خواهد 

شد.
وی با بیان این که حمایت از آســیب های 
احتمالــی تک نرخــی شــدن ارز اهمیت 
فراوانی دارد تشریح کرد: از سویی حمایت 
مستقیم از اقشــار کم درآمد برای تامین 
نیازهایشان به عدالت اقتصادی نزدیک تر 
اســت و از ســویی دیگر باید تلاش شود 
که تولید کنندگان نیز در این مسیر آسیب 
نبینند. یکی از مشــکلات اصلی ارز چند 
نرخی بالارفتــن التهاب در صورت حذف 
آن خواهد بود که البته این اقدام درســت 

باید با رعایت تمام جوانب پیگیری شود.

افزایش 4 درصدی بلیط هواپیما رشد 4میلیون تومانی قیمت خودرو

بازخرید ۷۲۷هزار میلیارد ریال اوراق توسط بانک مرکزی

از بامداد روز گذشــته، دوشــنبه 13 دی ماه ۹ درصد مالیات 
بــر ارزش افزوده بــه هر بلیت پروازهــای داخلی و خارجی 

اختصاص یافت.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از مهر بر اســاس 
قانون دائمی مالیات بر ارزش افزوده مصوبه ۲ خرداد ســال 
جــاری مجلس و ابلاغ آن در 1۲ تیر ماه به دولت که اجرای 
آن ۶ ماه پس از ابلاغ قانون است، بخش حمل و نقل هوایی 
از بامداد دوشنبه 13 دی ماه مشمول مالیات بر ارزش افزوده 

می شود.
محمد مســیحی معــاون درآمدهای مالیاتی ســازمان امور 
مالیاتی نیز جمعه 11 دی اعلام کرد: بر اســاس جزو 13 بند 
ب ماده ۹ قانون دائمی مالیات بر ارزش افزوده، خدمات حمل 
و نقل اعم از بار و مســافر درون و برون شهری و بین المللی 
جاده ای، ریلی و دریایــی از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده 

معاف است.
به گفته این مقام مســئول خدمــات حمل و نقل هوایی اعم 
از بار و مســافر به نرخ ۹ درصد مشــمول مالیات بر ارزش 

افزوده است.
از آنجایــی که بر اســاس قانون جدیــد، 5 درصد عوارض 
شــهرداری ها از بلیت پروازهای داخلی حذف شده و به جای 
آن ۹ درصــد مالیات بر ارزش افزوده به بلیت هواپیما افزوده 
می شــود، در عمل ۴ درصد به نرخ بلیت پروازهای داخلی از 

بامداد دوشنبه 13 دی تعلق می گیرد.
تعلق ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده به پروازهای خارجی به 

اضافه اخذ عوارض خروج از کشور
با توجــه به اینکه پروازهای خارجی تا پیش از این از مالیات 
معــاف بودند، از 13 دی ماه ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده 
بــه هزینه بلیت پروازهای خارجی اعم از ایرلاین های ایرانی 

یا غیر ایرانی اضافه خواهد شد.
این در حالی اســت که عوارض خروج از کشــور نیز هنگام 
دریافت کارت پرواز از مســافران پروازهای خارجی دریافت 
می شود که بر اساس قانون بودجه امسال )1۴00( از نخستین 
خــروج ۴00، دومین خروج ۶00 و ســومین خروج و بالاتر 
از آن، 800 هــزار تومان عوارض خروج از کشــور دریافت 

می شود.

با وجــود کاهش قیمــت ارز ، عرضه محــدود محصولات 
خودروســازان به بازار عاملی شده تا قیمت انواع خودروهای 

داخلی روند صعودی داشته باشد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از تسنیم، در طول 
یــک ماه اخیر بازار خرید و فروش خودرو متأثر از نوســانات 
ارز هــر روز با تنش های قیمتی روبه رو و هنوز رنگ آرامش 
ندیده اســت. به اعتقاد فعالان بازار خبری از رونق معاملات 
نیست و با وجود کاهش قیمت ارز، عرضه محدود محصولات 
خودروســازان به بازار عاملی شده تا قیمت انواع خودروهای 
داخلی رشد داشته باشــد. البته در بخش خودروهای خارجی 

شاهد افزایش چندانی در قیمت خودروها نیستیم.
خودروســازان در این شــرایط نبود نقدینگی را بهانه کرده و 
عرضه خــودرو را به بازار افزایش نمــی دهند این در حالی 
اســت که در روند کسب مجوز افزایش قیمت ها تعهداتی در 
افزایش عرضه برای کاهش شکاف قیمتی انواع محصولات 
از کارخانه تا بازار مطرح شده است اما در عمل این تعهد نیز 

به مرحله اجرا نرسیده است.
در حال حاضر ســمند ال ایکس با افزایش دو میلیون تومانی 
بــا قیمــت ۲۶0 میلیون تومان، پژو ۴05 جــی ال ایکس با 
افزایش یک میلیون تومانی با قیمت ۲۷5 میلیون تومان، پژو 
پارس ۲8۴ میلیون تومان، پژو ۲0۶تیپ دو با رشد دو میلیون 
تومانی با قیمــت ۲۷5 میلیون تومان، پــژو ۲0۷ اتوماتیک 

با رشــد ۴ میلیون تومانــی 505 میلیون تومــان، پژو ۲0۶ 
صندوقدار با رشــد یک میلیون تومانی 33۲ میلیون تومان، 
رانا پلاس ۲۷0 میلیون تومان، پراید 111 با رشــد 1 میلیون 
تومانی 18۹ میلیون تومان، ساینا با رشد دو میلیون تومانی با 

قیمت 1۹1 میلیون تومان، مورد معامله قرار می گیرد.
همچنین تیبــا افزایش یک میلیون تومانــی با قیمت 180 
میلیون تومان، تیبــادو 185 میلیون تومان، کوئیک دنده ای 
1۹5 میلیــون تومان، دنا پلاس دنده ای توربور ۴۷8 میلیون 
تومان، دنــا معمولی 3۶0 میلیون تومان، رانا ال ایکس ۲۴8 
میلیون تومان، هایمــا اس ۷ توربو 8۲0 میلیون تومان، پژو 

۲0۶ تیپ پنج 3۲5 میلیون تومان به فروش می رسد.

بانــک مرکزی با هدف جذب نقدینگــی، اقدام به توافق 
بازخرید ۷۲۷.۶ هزار میلیارد ریال اوراق کرد.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایرنا، بانک 
مرکــزی در چارچوب مدیریت نقدینگی مــورد نیاز بازار 
بین بانکــی ریالی، عملیات بازار باز را به طور هفتگی اجرا 

می کند.
موضــع عملیاتی ایــن بانک )خرید یا فــروش از طریق 
ابزارهای موجود( بر اســاس پیش بینی وضعیت نقدینگی 
در بــازار بین بانکی و با هدف کاهش نوســانات نرخ بازار 
بین بانکی حول نرخ هدف، از طریق انتشــار اطلاعیه در 

سامانه بازار بین بانکی اعلام می شود.
براین اســاس بانک ها و موسســات اعتباری غیربانکی 
می تواننــد در راســتای مدیریت نقدینگی خــود در بازار 
بین بانکی، نسبت به ارسال  سفارش ها تا مهلت تعیین شده 

از طریق سامانه بازار بین بانکی اقدام کنند.
بانک هــا و موسســات اعتباری غیربانکــی می توانند در 
روزهای شــنبه تا چهارشــنبه از اعتبارگیــری قاعده مند 
)دریافت اعتبار با وثیقه از بانک مرکزی( مشــروط به در 
اختیار داشتن اوراق مالی اسلامی دولتی و در قالب توافق 
بازخرید با نرخ سقف دالان نرخ سود )۲۲ درصد( استفاده 

کنند.
در عملیات این دوره چهار بانک و موسســه غیربانکی در 
حراج شــرکت کردند و ارزش ســفارش های ارسال شده 
۷۲۷.۶ هزار میلیارد ریال بود که ۷۲۷.۶ هزار میلیارد ریال 

آن پذیرفته شد. 
در حــراج ۴۶ در مجموع 1۹ بانک و موسســه اعتباری 
غیربانکی شــرکت کردند. همچنیــن حداقل نرخ توافق 
بازخرید 1۹.3 درصد و مدت توافق بازخرید هفت روز بود. 
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خطرشبمردگیدرکمینشهر
عضو شورای شهرتهران در بازدید میدانی 
خود از برخی پروژه های شهرداری منطقه 
11 ضمن هشدار نسبت به خطر بروز شب 
مردگــی در این منطقه، بــر رعایت منافع 
مردم منطقــه در ایجاد پهنه های مختلف 
تکید کرد.به گزارش ایســنا، احمد علوی 
بازدید اعضای کمیســیون فرهنگی و  در 
اجتماعی شورای اســلامی شهر تهران از 
منطقه 11 گفت: تکمیل زیرســاخت های 

فرهنگی و ورزشی در سطح محلات اولویت دوره جدید است اما با این وجود با توجه به محدودیت 
هایی که پیش رو قرار دارد باید اولویت بندی انجام دهیم. وی با اشاره به توقف ۴ ساله فعالیت ها 
در دوره گذشته، افزود: باید به این نکته توجه شود که نمی شود همه موضوعات و مشکلات را در 
یک بازه زمانی کوتاه حل کرد چرا که چهار ســال توقف در شهر داشتیم و حل مشکلات ناشی از 
این موضوع در طی چند ماه شدنی نیست.رئیس کمیته میراث فرهنگی و گردشگری شورای شهر 
تهران ادامه داد: برای مثال در چهار ســال گذشته هیچ کمکی به مساجد نشد و این طبیعی است 
که یک انباشتی ایجاد کند و حل مشکلات را با چالش رو به رو سازد.این عضو شورای شهر تهران 
با اشــاره به چالش های موجود در پهنه رودکی بیان داشــت: خواهشی از شهرداری داشتیم تا در 
این حوزه ها سنجش مجددی انجام دهند. خود اهالی و مسئولان منطقه میگویند که پهنه رودکی 
بافت و هویت ما را بهم می زند در شرایطی که بر اساس تعریف پهنه فرهنگی می بایست هویت 
محله را حفظ کند. پهنه رودکی هم اکنون پر از کافه، گالری، رستوران و تماشاخانه شده است که 
با توجه به بافت قدیمی محله درست نیست.وی ادامه داد: اگر پهنه کتاب هم قرار است سرنوشتی 
مشابه پهنه رودکی داشته باشد و کتابفروشی ها تعطیل و کافه و رستوران احداث شود که باز هم 
بافت و هویت اصلی محله از دســت می رود. باید تعریف ما از پیاده راه درست باشد چرا که پیاده 
راه باید هویت محدوده را حفظ کند لذا این پهنه های جدید تعریف شــده باید حتما مورد بازبینی 
قرار گیرد.عضو کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به تهدید ایجاد 
شب مردگی در منطقه 11 شهرداری گفت: این یک معضل اساسی است که منطقه 1۲ دچار شده 
و اکنون منطقه 11 و ۷ را نیز تهدید می کند. بایستی برای آن تدبیر کرد لذا باید با حوزه شهرسازی 

در این خصوص بحث شود. این پهنه ها و تغییر کاربری ها دارد کار دستمان میدهد.

مهدهایکودک»بیپناه«نیستند
رئیس ســابق سازمان ملی تعلیم و تربیت 
کودک مــروری بر اقدامات انجام شــده 
تازه تاسیس  برای استقرار این ســازمان 
داشــت و گفت: علی رغم کمبود امکانات 
و تجهیزات، نگذاشــتیم مهدهای کودک 

احساس بی پناهی کنند. 
به گزارش ایســنا، علیرضــا حاجیان زاده 
در آیین تکریم و معارفه چند مدیر ارشــد 
وزارت آموزش و پرورش که در ساختمان 

مرکزی این وزارتخانه برگزار شــد، با بیان اینکه شــش ماه قبل با تصویب هیئت امناء، انتصاب 
رئیس سازمان انجام شد و با یک ابلاغ آنهم بدون امکانات و نیرو و تجهیزاتی، کارش را شروع 

کرد و قرار بود سازمانی با این اهداف بلند را مستقر کند.
وی افزود: در عرصه اول، راه اندازی و اســتقرار ســازمان را دنبال کردیم که به نتیجه رســید. 
تخصیص اعتبار مصوب انجام و مراحل اداری آن طی شــد. جذب نیرو به مرحله اجرایی رسیده 
است و امروز همه موارد ابتدایی گذرانده شده و ساختار استقرار یافته و چند روز است که بودجه 
به جریان افتاده، چینش های اولیه نیروی انســانی نیز انجام شَــده و در بودجه 1۴01 نیز ارتقای 
خوبی نســبت به بودجه 1۴00 دیده شده است. رئیس سابق سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک 
با بیان اینکه پیشــنهاد ساختار استانی را آماده و در سازمان اداری استخدامی در دست بررسی و 
قوام اســت و در مجموع برای ورود به عرصه جدید آماده می شــویم گفت: در عرصه دوم، حفظ 
وضعیت موجود در مهدها را دنبال کردیم. 50 هزار مهد کودک و هشت میلیون کودک مخاطب 
ما هستند و نمی توانستیم سکوت کنیم تا ساختار نهایی شود. بهزیستی از همان ابتدای تصویب 
ســازمان ، از اداره مهدها خلع ید و مهدها را رها کرد و ما باید آن ها را سامان می دادیم. حاجیان 
زاده ادامه داد: مهدهای بدون مجوزی زیرنظر سازمان ها و نهادها داریم که با آنها نشست هایی 
برگزار شده است. محتوای آموزشی با کمک سازمان پژوهش تهیه و بسته های تربیت و یادگیری 
در اختیار استان ها قرار گرفت. واکسیناسیون مربیان مهدها همراه با معلمان انجام شد و سنجش 
ســلامت پیش دبستانی ها با کمک سازمان آموزش و پرورش انجام شد. آمار ثبت نام در پیش 

دبستانی ها امسال نسبت به سال قبل بالاتر است.
وی تاکید کرد: علی رغم کمبودامکانات و تجهیزات، نگذاشــتیم مهدهای کودک احســاس بی 
پناهی کنند. در حال حاضر برای ورود به فاز بعدی در دو عرصه آماده هستیم. عرصه اول تدوین 
اســتانداردها، تولید محتوا و روش ها، ایجاد اتاق های فکر برای دوره های تربیت مربی کودک، 
تدوین الگوی تعیین شــهریه، تدوین نظام تعیین صلاحیت و شایستگی حرفه ای مربیان کودک 
اســت که باید دنبال شود. برای صدور مجوزهای جدید زمانبندی کرده بودیم که از سال 1۴01 

اجرایی شود؛ این عرصه دوم است که باید تداوم یابد.

رئیسکمیتهامنیتی،اجتماعیوانتظامیمدیریتبیماریکرونا:

واکسیناسیونبهتنهاییبرایمهارکاملکرونا
کافینیست

معـاون امنیتـی و انتظامـی وزارت کشـور بـا بیـان اینکه بایـد رویکرد فعالـی در مقابله با سـویه جدید 
کرونا در کشـور داشـته باشـیم، گفت: واکسیناسـیون به تنهایی برای کنترل بیماری در کشـور کافی 

نیسـت و بایـد رعایـت حداکثری پروتکل های بهداشـتی محور کار باشـد.
بـه گـزارش وزارت کشـور سـید مجیـد میراحمـدی در نودمیـن نشسـت کمیتـه امنیتـی، اجتماعی و 
انتظامـی سـتاد ملی مدیریت بیمـاری کرونا که با حضور نمایندگان دسـتگاههای ذی ربـط در وزارت 
کشـور برگـزار شـد، بـا بیان اینکه بـرای مقابله با سـویه جدیـد امُیکـرون نیازمند مراقبت هـای ویژه 
در مرزهـا و مبـادی ورودی کشـور هسـتیم، گفـت: روند نظارت ها در حوزه مسـافرت هـای زمینی و 
هوایی به صورت تزریق دو دُز واکسـن و داشـتن تسـت پی سـی آر منفی برای مسـافران به صورت 

جـدی دنبال می شـود.
وی افـزود: وزارت بهداشـت بـه عنـوان مرجـع تخصصـی مدیریـت بیمـاری کوویـد 1۹ در مرزهـا و 

ورودی هـای کشـور نظـارت هـا را تقویـت مـی کند.
معـاون وزیـر کشـور بـا بیـان اینکـه امـروز نگرانی از شـیوع امُیکـرون در کشـور جدی اسـت، گفت: 
خوشـبختانه روند مناسـب واکسیناسـیون اطمینان خاطر خوبی در کشـور در مهار بیماری ایجاد کرده 
اسـت اما با توجه به هشـدارهای پزشـکی این موضوع را در نظر داشـته باشـیم که واکسیناسـیون به 

تنهایـی برای مهـار کامل بیماری کافی نیسـت.
رئیـس کمیتـه امنیتـی، انتظامـی و اجتماعی مدیریت بیمـاری کرونا بـا بیان اینکه رعایـت حداکثری 
پروتـکل های بهداشـتی به صورت اسـتفاده از ماسـک و اجتناب از هر گونه تجمع ضـرورت جدی در 
مقابلـه بـا بیمـاری کووید 1۹ اسـت، خاطر نشـان کرد: نباید اجـازه داد پیک جدید بیمـاری با توجه به 
قـدرت سـرایت پذیـری امُیکرون شـکل بگیرد و در ادامـه مجبور به اتخاذ تصمیمات ضربتی نشـویم.
وی اضافـه کـرد: اتخـاذ راهکارهـای پیشـگیری مـی تواند زمینه مناسـبی را بـرای مهار بیمـاری در 
کشـور فراهـم سـازد. اگـر لازم به برقـراری محدودیت های جدیـد و حتی تعطیلی ها اسـت می توان 
ایـن اقدامـات را قبـل از شـیوع بیماری اتخاذ کرد و اجازه نداد بیماری در کشـور شـیوع گسـترده یابد.
بـر اسـاس گـزارش پایـگاه اطـلاع رسـانی وزارت کشـور، میراحمـدی در پایـان نسـبت بـه ضرورت 
اطـلاع رسـانی بـه موقع و مناسـب برای مـردم در مهار بیمـاری تاکید کـرد و گفت: یکـی از نگرانی 
هایـی کـه همـواره در حـوزه مدیریت بیمـاری مطرح اسـت، »عادی پنـداری« اسـت و در این زمینه 

نیازمنـد اطلاع رسـانی هدفدار هسـتیم.

خبر

فیلمبرداری از زنان در اتاق پرو فروشگاهی در شهرک غرب تهران
فـــردی کـــه اقـــدام بـــه فیلمبـــرداری 
مخفیانـــه از زنـــان در اتـــاق پـــرو یکـــی از 
ــرب  ــهرک غـ ــع در شـ ــگاه های واقـ فروشـ

ــد. ــت شـ ــود، بازداشـ ــرده بـ ــران کـ تهـ
بـــه گـــزارش ایســـنا، چنـــد روز پیـــش 
یکـــی از شـــهروندان در تمـــاس بـــا مرکـــز 
فوریـــت هـــای پلیســـی 110 اعـــلام کـــرد 
کـــه هنـــگام حضـــور در اتـــاق پـــرو یکـــی 
ــع  ــک مجتمـ ــع در یـ ــگاه های واقـ از فروشـ
تجـــاری در محـــدوده شـــهرک غـــرب 
تهـــران متوجـــه فیلمبـــرداری مخفیانـــه 

فروشـــنده مغـــازه از خـــودش شـــده اســـت.
ــه  ــزارش، بلافاصلـ ــن گـ ــت ایـ ــا دریافـ بـ
ــهرک  ــری شـ ــوران کلانتـ ــی از مامـ گروهـ
ــده و  ــزام شـ ــل اعـ ــن محـ ــه ایـ ــرب بـ غـ
ـــندگان  ـــی از فروش ـــه یک ـــد ک ـــاهده کردن مش
ایـــن فروشـــگاه لبـــاس بـــه صـــورت غیـــر 
ـــان  ـــرداری از زن ـــر ب ـــه تصوی ـــدام ب ـــاز اق مج
ـــن  ـــه در همی ـــت ک ـــرده اس ـــرو ک ـــاق پ در ات
ـــه  ـــت و ب ـــنده بازداش ـــن فروش ـــز ای ـــتا نی راس

کلانتـــری منتقـــل شـــد. 
رییـــس  شـــکری،  ســـلیمان  ســـرهنگ 

کلانتـــری شـــهرک غـــرب بـــا تاییـــد ایـــن 
خبـــر اعـــلام کـــرد کـــه متهـــم دســـتگیر 
ـــش  ـــن همراه ـــی تلف ـــیله گوش ـــه وس ـــده ب ش
اقـــدام بـــه فیلمبـــرداری از زنـــان در اتـــاق 
پـــرو کـــرده و تعـــدادی از تصاویـــر ضبـــط 

شـــده نیـــز از گوشـــی وی کشـــف شـــد.
بـــه گفتـــه وی، بـــرای ایـــن فـــرد، پرونـــده 
ای تشـــکیل شـــده و متهـــم بـــردی ادامـــه 
رونـــد رســـیدگی بـــه جـــرم بـــه همـــراه دو 
ــرا  ــه دادسـ ــده، روانـ ــایی شـ ــاکی شناسـ شـ

ـــد. ش

اهمیت حفظ نامهای تاریخی محلات در گفتگو با یک خراسان پژوه

تخریب هویت مشهد با تغییر نام های تاریخی
مصوبه اخیر شورای شهر 
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مشهد درباره تغییر نام 
دو محلــه تاریخی و 
شــهرتپل  این  کهن 
با  مشهد  نکاح  و  محله 
و  مدنی  فعالان  اعتراض 
فرهنگی و ســاکنان این 
شده  مواجه  ها   محدوده 
طی  افــراد  ایــن  انــد، 
تلاش  اخیــر  روزهــای 
کرده اند تا با اســتفاده از 
فضاهای مختلف ارتباطی اعتراض خود را به 
گوش مسئولان رســانده و از اجرایی شدن 

این مصوبه جلوگیری کنند.  
رضا ســلیمان نوری  خراسان پژوه و رئیس 
هیــات مدیره انجمن توســعه گردشــگری 
چهارباغ خراســان درهمین راســتا به صبح 
امروز گفت: متاســفانه اعضای  ششــمین 
شــورای اسلامی شهر مشــهد هم با وجود 
این که از ابتدای تبلیغات انتخاباتی خود حفظ 
هویت شهر و جلوگیری از خدشه وارد شدن 
به آن را یکی از اهداف خود عنوان می کردند، 
پــس از پیــروزی در انتخابــات و در اختیار 
گرفتن سکان شــورای اسلامی همان رویه 
ناصواب گذشــتگان خود را در حوزه هویت 
ادامه داده و گام هایی  اشــتباه و ضد هویتی 

در این عرصه برداشتند.
او به اقدامات انجام شــده با نام نوســازی و 
بهسازی بافت اطراف حرم و آثار و نتیاج آن 
اظهار کرد: بافت تاریخی و هویتی مشــهد 

در جریان اجرای طرح نوســازی و بهسازی 
اطراف حــرم مطهر رضوی تخریب شــده 
و اکنــون همین نام هم کــه باقی مانده بود 
شــورای اسلامی شــهر در حال نابودی آن 
استف، به نظر می رسد تخریب هویت مشهد 

با تغییر نام های تاریخی ادامه دارد.
وی در ادامه به مصوبه اخیر شورای اسلامی 
ششم شــهر مشــهد اشــاره کرده و گفت:  
جدیدترین اقدام شورا در این راستا تغییر نام 
دو محله قدیمــی و دارای هویت تپل محله 
و نکاح مشــهد بود که نشــان داد در درجه 
نخست کمیســیون فرهنگی و در درجه بعد 
تمامی اعضای شــورای شهر رای دهنده به 
این مصوبه یا شــناخت درســت و کاملی از 
گذشــته تاریخی فرهنگی محلات شــهر و 
اســامی آنها ندارند و  یا امــور دیگری برای 
ایشان  از مسائل هویتی و فرهنگی و تاریخی 
شهر اهمیت بالاتری دارد  که پذیرفته اند این 
نقطه سیاه را در کارنامه کاری چهارساله خود 

ثبت کنند.
رضا سلیمان نوری با بیان این مطلب افزود: 
متاسفانه این رویه نادرست تنها به این شورا 
هم اختصاص ندارد و در شــوراهای اسلامی 
گذشته شهر هم شاهد ارجح دانستن مسائل 
شــخصی، سیاســی و جناحی بر مســائل 
فرهنگی در حوزه نامگــذاری های جدید یا 
تغییر نام ها بوده ایم کــه مواردی چون تغییر 
نام خیابان آزادی به آیت ا... بهجت و یا بولوار 
میثاق به آیت ا... هاشمی رفسنجانی و خیابان 
ســرخس به شــهدای فاطمیون از بارزترین 

آن ها بوده اســت که هنوز هــم مورد قبول 
بیشتر مردم شــهر و حتی بسیاری از ادارات 
و ســازمان ها قرار نگرفته و به هنگام ثبت یا 
اعلام آدرس از همان نام قدیم و در بهترین 
حالت نام جدیــد در کنار قدیم اما با تکیه بر 

نام قدیم استفاده می کنند.
برخی نامگذاری ها اشتباه بوده است

رئیس هیات مدیره انجمن توسعه گردشگری 
چهارباغ خراســان در توضیح چرایی ناصواب 
خواندن این تغییر نام ها  نیز گفت: یک نام  و 
عنوان وقتی مورد قبول مردمی قرار می گیرد 
که مردم با آن خاطره داشــته باشند و یا خود 
نام توانایی ایجاد خاطره داشته باشد. به طور 
مثال چهارراه نادری وقتی چهارراه شهدا شد 
که تعدادی از مبارزیــن در جریان  پیروزی 
انقلاب اســلامی در این خیابان به شهادت 
رســیدند و مردم به پاسداشت یاد ایشان این 
چهارراه را شهدا نامگذاری کردند و یا خیابان 
آزادی بــدان دلیل آزادی خوانده شــد که با 
آزادســازی دفتر نیروی پایداری مســتقر در 
این خیابان توسط  نیروهای انقلاب در سال 
135۷ بزرگترین مرکز وابسته به رژیم پهلوی 
در هسته اصلی شهر سقوط کرد و عملا شهر 
مشهد آزاد شد و به کار بردن نام آزادی برای 
این خیابان یادآور آن روزهای باشــکوه است 
و بدین دلیل تغییر نام آن به  آیت ا... بهجت 
که به رغم محتــرم و عزیز بودن هیچ نمود 
دیداری و خاطره ســازی برای مردم  مشهد 
خاصه ساکنان این خیابان نداشته است، این 

نامگذاری اشتباه بوده است.

نوشــتین نام قدیمی زیر تابلو اطلاع از عدم 
پذیرش مردمی و عذر بدتر از گناه است!

سلیمان نوری افزود: این مثال درمورد اقدام 
شورای پنجم در تغییر نام بلوار میثاق به آیت 
ا... هاشــمی و یا خیابان سرخس به شهدای 
فاطمیون و البته تغییــر نام نکاح به رئوف و 
تپل محله)ته پل محله( به علامه حسن زاده 
آملی  از ســوی شورای ششم هم صدق می 

کند.
این خراسان پژوه ادامه داد: البته شاید برخی 
دوستان شورای ششــم تاکید کنند که برای 
رفع این شــبه مصوبه بر این اساس است که 
نام قدیم محله هم به صورت زیرنویس و ریز 
در تابلوهای جدید آورده شــود که این عذر 
بدتر از گناه اســت و نشان می دهد که این 
عزیزان با اطلاع از عــدم  اقبال عمومی به 

این تغییر نام  بازهم آن را اجرایی کرده اند.
نتیجه معکوس نامگذاری بدون پذیرش 

مردمی
وی در ادامه مشــکل این نــوع تغییر نام را 
علاوه  بر مســائل هویتی و تاریخی و عدم 
اقبال مردمی، نوعی بدرفتاری با علمای دین 
هم دانســت و گفت: وقتی بــا علم به اینکه 
مردم اســتقبالی از این نامگــذاری نمی کنند 
بازهــم تاکید بــر این نامگذاری می شــود، 
بدون شک ذهنیت منفی در بین مردم ایجاد 
می شود و این ذهنیت منفی به نوعی تخریب 
شــخیصت ها وعلمای دیــن را در پی دارد. 
وقتی مردم مجبور شــوند نامی را که به هر 
دلیــل علاقه ای بدان ندارند جانشــین نامی 

کننــد که با آن خاطره دارند، نســبت به این 
نام و به مرورنســبت به ریشه های فرهنگی 
مرتبــط با این نام که در حــال حاضر اغلب 
ریشه های دینی اســت، واکنش منفی نشان 
می دهند و بدین گونــه اقدامی که در ظاهر 
با هدف  تجلیــل از علمای دینی و در اصل 
با هــدف بیان اهمیت جایگاه دین در زندگی 
مردم رخ داده اســت بــه  حرکتی ضد دینی 
و عاملــی برای افزایش دین گریزی اقشــار 
مختلف مرم خاصه جوانان تبدیل می شــود. 
فرق هم نمی کند کــه در جریان این تغییر 
نام ها میثاق، آیت الله هاشــمی رفسنجانی یا 
آزادی، آیت الله بهجت و یا تپل محله)ته پل 

محله(، علامه حسن زاده آملی شوند. 
نامگذاری کارشناسی شود

ســلیمان نوری گفت: برای رفع این معضل 
با توجه به شــناختی که از اعضای ششمین 
شورای اسلامی شهر مشــهد دارم، از این 
عزیزان تقاضــا دارم تا هر تغییــر نامی را 
به کمیته نامگذاری شــهر مشــهد بسپارند 
و از آنان بخواهنــد تا همان گونه که برای 
شخصیت های معرفی شده از سوی دانشگاه 
یا شهدای معرفی شده از سوی بنیاد شهید 
بــا کاری کارشناســی  خیابان یــا مکانی 
مناســب را انتخاب می کنند، برای انتخاب 
مکانی که قصد دارند به نام  شخصیت های 
دینی مزین شــود، کار کارشناســی انجام 
دهند تا دیگر شــاهد  مخالفت های مردمی 
و کارشناســانه نبوده و اقدام ایشــان مورد 

استقبال قرار گیرد.

معاون فرهنگی شــهرداری تهران گفت: شــهرداری 
تهران امکان استفاده از اتوبوس ها برای شب خوابی بی 
خانمان ها را به عنوان امداد موقت در نظر گرفته است.
به گزارش خبرنگار مهر، محمد امین توکلی زاده معاون 
فرهنگی و اجتماعی شــهرداری تهــران صبح امروز با 
حضور در صحن شــورای شهر، با توضیح درباره پدیده 
اتوبوس خوابی گفت: در شــهر تهران مجموعاً مشکل 
بی خانمانی و کارتن خوابی را داریم و همیشــه هم این 
موضوع یکی از دغدغه های مدیریت شهری بوده است.

وی افــزود: در این دوره نیز شــهردار تهــران معاونت 
فرهنگــی را موظــف به رســیدگی به ایــن موضوع 
کردند. زیرســاخت هایی نیز در این زمینه از پیش ایجاد 
شــده بود و با کمک کمیســیون فرهنگی اشــکالات 

این زیرساخت ها شناسایی شده و در حال انجام فعالیت هستند.
معاون فرهنگی شــهرداری اظهار داشت: سامان ســراها یا همان گرم خانه ها یکی از این موارد است و بیش از ۲ هزار نفر را 
پوشــش می دهند. به غیر آن نیز یکی از دلایل شب خوابی در خیابان همراهان بیماران هستند لذا به همراه سراها در مناطق 

شهرداری رسیدگی شد تا هم توسعه و هم سامان یابند و در حال حاضر این مراکز فعال هستند.
توکلی زاده افزود: برخی از این افراد از گرم خانه و همراه ســراها استفاده نمی کنند و علاقه ای به حضور در این اماکن ندارند. 
لذا تدبیری شد تا اتوبوس ها برای این افراد در ساعاتی از شب حضور داشته باشند و این امر به عنوان امداد موقت شبانه این 
افراد اســت.وی افزود: بنای ما این شد که در اتوبوس ها پوسترهایی را نصب و شماره هایی را اعلام کنیم تا شهروندان از این 

امکان شهرداری مطلع شوند.
توکلی زاده ادامه داد: شــهردار تهران نیز اعلام کردند که در صورت تکمیل شــدن ظرفیت این زیرساخت ها نیز می توانیم از 
سالن های بحران نیز استفاده کنیم و این سالن ها را تجهیز کردیم که در صورت نیاز افراد به این سالن ها منتقل شوند. چندین 

مرکز نیز با کمک خیرین در حال ایجاد هستند تا افراد بی خانمان امکان اسکان موقت داشته باشند.
وی تصریح کرد: در مناطق شوش، راه آهن و غیره شاهد خیابان خوابی هستیم و نمی توانیم به اجبار مردم را به گرم خانه ها 
منتقل کنیم لذا امکان اتوبوس خوابی را فراهم کرده ایم. حتی پیشنهاد حضور مددکاران در این اتوبوس ها نیز داده شده است.
در پایان مهدی چمران رئیس شــورای شــهر در این باره گفت: وقتی فضا هست چرا باید از اتوبوس برای افراد خیابان خواب 

استفاده کنیم و باید بر روی این ایده شهرداری تفکر بیشتری شود.

مدیرعامل انجمن دفاع از حقــوق معلولان ایران با بیان 
اینکــه ۲800 میلیارد تومان برای اجرای قانون حمایت از 
حقوق افراد دارای معلولیت در نظر گرفته شده است، گفت: 
به عبارتی ســرانه بودجه لحاظ شــده برای اجرای قانون 
معلولان معادل هزینه خریــد روزانه دو عدد »تخم مرغ« 

است.
علی همت محمودنژاد در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه 
مبلغی که برای بودجه اجرای قانون حمایت از افراد دارای 
معلولیت در نظر گرفته شده، بالغ بر ۲ هزار و 800 میلیارد 
تومان اســت، اظهار کرد: این بودجه براساس رایزنی هایی 
که صورت می گیرد تغییر خواهد کرد. اما در هر صورت این 
بودجه حتی پاسخگوی وسایل توانبخشی معلولان نیست، 
چه برســد به اینکه بتواند دردی از افراد دارای معلولیت را 

دوا کند؛ بنابراین به نظر باید اقدامات لازم و دقیق تری برای افزایش بودجه حقوق افراد دارای معلولیت صورت گیرد.
محمودنژاد معتقد اســت که هرچند بودجه  در نظر گرفته شده برای اجرای قانون افراد دارای معلولیت در لایحه بودجه 1۴01 
با افزایش 50 درصدی نسبت به سال قبل همراه بوده است، اما از آنجایی که در سال های قبل این افزایش به گونه ای نبوده 
که شــرایط را برای افراد دارای معلولیت مناســب کند، بنابراین به نظر این بودجه به هیچ عنوان پاســخگوی نیازهای افراد 

دارای معلولیت نیست.
وی افزود: واقعیت این اســت که باتوجه به تعداد معلولان تحت پوشش سازمان بهزیستی که حدود یک میلیون و 800 هزار 
نفر را شــامل می شوند، بودجه ای که در کمیسیون تلفیق برای معلولان تعریف شده به هیچ عنوان نمی تواند حتی پاسخگوی 

وسایل توانبخشی معلولان باشد.
محمودنژاد تصریح کرد: اگر ۲ هزار و 800 میلیارد تومان را با تعداد معلولان )که یک میلیون و 800 هزار معلول تحت پوشش 
را شــامل می شود( بررسی کنید، می بینید که سرانه روزانه کمک دولت با بودجه برای معلولان نزدیک به روزی 5 هزارتومان 

است. به عبارتی بودجه لحاظ شده برای اجرای قانون معلولان، معادل هزینه روزانه دو عدد تخم مرغ است.
مدیرعامل انجمن دفاع از حقوق معلولان ایران ادامه داد: فردی دارای معلولیت با این میزان مشکلات، آیا با هزینه ای معادل 
قیمت ۲ عدد تخم مرغ می تواند زندگی کند؟. البته ما در این راســتا با مرکز پژوهش های مجلس جلســه ای برگزار و توجیه 
کردیم که بودجه افراد دارای معلولیت متناســب با نیازهای آنها نیست. لذا باید منتظر ماند و دید که مجلس در این زمینه چه 

اقدامی انجام می دهد.

اتوبوس خوابی برای امداد موقت بی خانمان ها ایده شهرداری است سرانه بودجه اجرای قانون معلولان، معادل خرید روزانه 2 »تخم مرغ« !
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گروه واژه گزینی فرهنگســتان زبان و ادب فارســی از زبان فارسی در چین و واژه هایی که از 
این زبان به چینی راه یافته اند، می گوید.

بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایســنا، این گروه در تازه ترین مطلب خود که 
از مجموعه یادداشــت های »قلمرو زبان فارسی« است، آورده: »ابن بطوطه درخصوص شهر 
هانگچو می نویسد: »... آنان شروع به خواندن آواز چینی، عربی، و فارسی کردند. امیرزاده آواز 
و نغمات ایرانی را بیشــتر دوست داشت. هنگامی که شعر فارسی می خواندند دلشاد می شد و 
نوازندگان و خوانندگان را تشــویق می کرد که آن آهنگ را تکرار کنند. شعر و آهنگ چندین 

بار نواخته و خوانده شد، به طوری که من هم آن شعر را حفظ کردم...«
یکی از نکات بســیار مهم، اصطلاحات و لغات زبان فارسی است که وارد زبان چینی شده، و 
بر عهده محققان و دانشــمندانِ زبان شــناسِ ایرانی و چینی است که درباره آن به تفحص و 
تحقیق بپردازند. ... یک لغتِ آن کلمه پاســوان اســت که از پاسبان گرفته شده و ابن بطوطه 
موارد اســتعمال آن را در شهر کنجنفو شنیده است. ابن بطوطه می نویسد: »... بین باروی اول 
و دوم، غلامان ســلطان که نگهبانان شهر می باشند، اقامت دارند، و بعضی در روز و بقیه در 

شب حراست شهر را به عهده دارند، و به آنان »پاسوان« می گویند...«

قهرماندرستایششرافت
علی حسن زاده | نویسنده و کارگردان رسانه های دیجیتال

فرهادی در فیلم قهرمان هوش تحلیلی و اجتماعی 
خــود را به خوبی به نمایش گذاشــته اســت. او با 
کاردک خود قسمتی از وسط ته دیگ ایران را بریده 
و گذاشته است وســط میدان. قسمتی که کوچک 
اســت ولی به خوبی اوضاع ایران امروز را الیگوری 
و تمثیل می کند. پس از دریافت جایزه اسکار خانم 
فرح دیبا با فرهادی تمــاس گرفته و به او تبریک 
گفته بود. »دیبا«یی که نماد اپوزوســیون فرهیخته 
ایران است. همان تماس تاثیر خودش را گذاشته و 
فرهادی در این فیلم قاب ها را هم به معنای فرمی 

و هم به معنای محتوایی بازتر کرده است. دیگر مثل یک جدایی روایتی تونلی بالنزهای بسته 
از یک شــخص را گزارش نکرده. او اجازه می دهد تا کسانی که توهم خفقان امروز ایران را 
دارند، بیایند و جامعه واقعی ایران را ببیند. جامعه نازنینی که برای تحریمش شــبانه روز امضا 
جمع می کنند. جامعه ای که برایش درویالهای زیبای نیوجرســی نشسته و نسخه می پیچند. 
اتفاقا آنها را به قلب این ســوء تفاهم هم برده است در زندان ها و البته برای همراهی آنان از 
جایی شروع کرد که نقطه اتصال آن از خاک دور افتاده ها است. از مقبره هایی چند هزار ساله 
که حتی نمی توان به کنارشان نشست و چایی خورد و از آنها چیزی برای امروز ایران آموخت.

قصه قهرمان قصه نادر بدون ســیمین اســت. در جدایی فرهادی فردی توسعه یافته تری را 
روایت می کرد که برای حل مشــکلاتش دیالوگ »به معنای فلسفی و اجتماعی« می آفرید. 
ســیمینی که شــجریان گوش می کند و با همســر در حال طلاقش گفتگویی خردمندانه و 
منطقــی دارد. در جدایی نادر و ســیمین، با تمام تفاوت های منطقــی و طبقاتی که با طرف 
مقابلش دارند، به خانه شــان مــی رود و گفتگو می آفریند. این دیالوگ و گفتمان ســازی در 
فروشــنده هم اتفاق می افتد. اما قهرمان به خوبی شــهروند ایران امروز را نشــان می دهد. 
جامعه ای که توسعه نیافته و قدرت گفتگوی دقیق را هم ندارد. جامعه ای که فرصت گفتگو را 
هم پیش نمی آورد و طرف های دعوا با صدای بلند حرف خود را تکرار می کنند. هر طرف این 
دعوا به علت نبود این گفتگو سریعا قضاوت می کند و برای قضاوت خود حکم صادر کرده و 
بر حکمش هم با تعصب پافشــاری می کند. جامعه ای که در سنت خودش گفتگو داشته ولی 

در شکل نو شده اش جایی برای آن تعریف نکرده است.
قهرمان فرهادی به خوبی نشــان می دهد که چطور شــرف به خاطر فقدان گفتگوی دقیق 
شــهید می شــود. گفتگویی که نه برای کینه، که از نبود توسعه انسانی است و در مواردی از 
فیلم و جامعه این گفتگو با توجیه »حیا و عزت نفس« شــکل نمی گیرد. گفتگویی که اتفاقا 
در ســنتی ترین وجه اسلامی آن همواره شکل می گرفته است. ولی امروز به نام نوعی حیای 
بی اصالت و ریشــه در مجامع منسب به سنت ما مذموم اســت. برای مثال سنتی گفتگوی 
بی پرده رجوع کنید به گفتگوی رســول )ص( به عنوان پدرخانم با علی ابن ابیطالب )ع(  به 
عنوان داماد که چگونه درس برخورد با همسر را در به پسر عمویش اش که فرزند خوانده اش 
هم می باشــد، آموزش می دهد. گفتگویی که در بســته اسلامی کامل است. ولی این گفتگو 
برای یک ایرانی مســلمان امروزی غیر قابل باور است. در قهرمان ما دیگر ایرانی که کشور 
متفاوت و فرهیخته منطقه اســت را نمی بینیم. کشوری که شجریان در »جدایی« و ساعدی 
در »فروشــنده« را معرفی می کند. کشــوری که هزاران سال است فّره عجیبی را در پیشانی 

خودش حمل می کند.
فرهــادی در مصاحبه ای گفته بود : »من از زمانی که ســیگار را ترک کردم، متوجه شــدم 
دیگر کاراکترهایم ســیگار نمی کشــند«. اما او در قهرمان برای نشان دادن ایرانی که دارد، 
فرهیختگی اش کم می شود. متعمدانه و با جبر گزارش دهی صادقانه از جامعه کاراکترهایش 
را با دخانیات نشان می دهد. قهرمان  برخلاف فیلم های در ایران ساخته شده دیگر فرهادی، 
شهری را نشــان می دهد که به الگوی »شهرهای باستانی و خاورمیانه ای رایج در فیلم های 
غربی« نزدیک اســت. او این نزدیکی را در تمام آنچه در جلو دوربین ظاهر می شــود، نشان 
می دهد. از رنگ پوست بازیگر اصلی و نور گرفته تا اکسسوری های استفاده شده در صحنه ها. 
شاید در نگاه فرهادی آن فّره عجیب »گفتگویی دیالکتیکی و سازنده« در اقلیم هزار رنگ و 

زبان ایران بوده که امروز فقدانش را به نظاره نشسته ایم.
ســوالی که فرهادی برای ایرانی امروز فارغ از داخل و خارج بودنش دارد، این اســت که آیا 
ما به عنوان یک شــهروند و هم به عنوان یــک اجتماع و هم به عنوان یک حکومت به آن 
میزان از توســعه و شعور و درک طرف مقابل رســیده ایم که بتوانیم در گفتگویی وارد شویم 
که طرف مقابل شــرایطمان را پذیرا باشد؟ ما به میزانی از شناخت خود رسیده ایم که حقیقت 
را هــر چند اندک در طرف مقابل هم ببینیــم؟ همچنین بتوانیم حقیقت یقینی خودمان را به 
نحو احســنت برای طرف مقابل شرح دهیم؟یا خیر. آیا ما می توانیم به گفتگویی برسیم که با 
معیار تمام انسان ها، جوامع و حکومت ها منصفانه و انسانی باشد؟ آیا ما به آن اندازه مسلمان 
یا به آن اندازه شــهروند جهانی هستیم که برای رسیدن به حقیقت هر آنچه را که مانع است 
با شــهامت به کناری بگذاریم و بی پرده گفتگو کنیم؟ فرهادی برای انجام این گفتگوی ملی 
شجاعت به خرج داده است. او برای وجه المصالحه بودن و نمایش خودمان به خودمان پیش 
قدمی کرده اســت. او برای این کار هزینه هم می پــردازد و برای این کار بزرگ هم از هر 
دوطرف ادعا نارنجک هایی به ســمتش پرتاب می شود. ما ایرانیان باید بدانیم زمانی همتمان 
به اندازه طبع بسیار بلندمان خواهد شد که این رشادت گفتگو سازی را مثل رشادت سرداران 
و حارســان مرزهایمان بســتاییم. همانطور که برای خاکسپاری سردارانمان گرد همآیی های 
میلیونی داریم، این رشــادت را نیز ببینیم و ارج نهیم که هم رفیق آن کس اســت که از ما 
محافظت می کند و هم همان طور که در احادیث اســلامی هم داریم، رفیق آن کسی است 

که مارا به خودمان آنگونه که هستیم نشان می دهد. 

خبر

نگاه

کاغذ یارانه ای جانی تازه به صنعت نشر داد

رشد 4۰ درصدی آثار در چهاردهمین جشنواره هنر های تجسمی فجر

عناوین کتاب با توزیــع کاغذهای یارانه ای در 
آذرماه،  با افزایش قابل توجهی روبرو شــد و از 
متوسط هفت هزار نســخه در ماه های اخیر به 

بیش از 11 هزار نسخه رسید.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
خبرگزاری تسنیم، آمارهای نشر در آذرماه نشان 
می دهد که11 هزار و 5۷۶ عنوان کتاب منتشر 
شده اســت که از این تعداد هفت هزار و ۲۷۷ 
عنوان تألیف و ســه هزار و  ۲۹۹ عنوان ترجمه 
بوده است. ناشــران تهرانی هشت هزار و ۲3۲ 
کتاب و ناشــران شهرستانی ســه هزار و 3۴۴ 
عنوان کتاب منتشــر کرده اند. شمار کتاب های 
چاپ اول هفت هــزار و  3۴۹ عنوان و تجدید 

چاپی نیز چهار هزار و ۴۲۷ عنوان بوده است.

بیشــترین آمار انتشــار کتاب مربوط به حوزه 
ادبیات با دو هزار و ۲1۶ عنوان بوده اســت. در 
ایــن میان هزار و 581 عنــوان کتاب تألیف و 
۶35 عنوان ترجمه بوده اســت. همچنین شمار 
چــاپ اولی ها هــزار و ۴85 عنــوان و تجدید 
چاپی های حوزه ادبیات ۷31 عنوان بوده است؛ 
از سوی دیگر شمارگان متوسط کتاب در حوزه 
ادبیــات ۷53 عنــوان و میانگین قیمت نیز ۶3 

هزار و ۷00 تومان بوده است.
بیشــترین آمار نشــر بعد از ادبیــات کودک و 
نوجــوان با هــزار و 583 عنــوان کتاب، علوم 
اجتماعی با هزار و 5۴۲ عنوان و علوم عملی با  
هــزار و 3۴۹ عنوان کتاب قرار دارند و کمترین 
آمار نشــر نیز مربوط به حــوزه کلیات با 1۴3 

عنوان بوده است.
در حوزه کتاب کــودک و نوجوان 8۹۹ عنوان 
کتاب تألیفی و ۶8۴ عنوان ترجمه منتشر شده 
است. شــمار کتاب های چاپ اول ۷۷۴ عنوان 
و شــماره تجدید چاپی ها 8۹ عنوان بوده است.  
میانگین شــمارگان کتاب در حــوزه کودک و 
نوجوان نیز هزار و 80۲ عنوان و میانگین قیمت 

3۴ هزار و ۶۷8 هزار تومان بوده است.
متوسط شمارگان کتاب در آذرماه همچنان روی 
هزار نسخه ثابت مانده است ، اما میانگین قیمت 
کتــاب در ماه پایانی پاییــز  به ۶۲ هزار تومان 
رسیده است. نگاهی به آمار نشر در ماه پیش از 
آن نشان می دهد که متوسط قیمت کتاب از ۷۲ 
هزار تومان در مهر مــاه به ۶0 هزار تومان در 

آبان رســیده بود و حالا با توجه به توزیع کاغذ 
دولتی و الزام وزارت ارشــاد بر تغییر قیمت ها،  

میانگیــن قیمت کتاب نه تنهــا کاهش نیافته،  
بلکه اندک افزایشی را نیز تجربه کرده است.

دبیرخانه جشنواره هنرهای تجسمی فجر اعلام 
کرد، ۴3۴5 هنرمند، 108۶۲ اثر در رشــته های 

ده گانه را به جشنواره ارسال کرده اند.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
باشگاه خبرنگاران جوان، سید عباس میرهاشمی 
دبیر کل جشنواره هنرهای تجسمی فجر گفت: 
شاهد رشــد 3۴ درصدی در تعداد هنرمندان و 
رشــد ۴0 درصدی در تعداد آثار نسبت به دوره 

گذشته هستیم.
بنا به گفته او در بین شرکت کنندگان این دوره،  
۲5۶0 خانم و 1۷85 مرد هستند. 1۴۷3 هنرمند 
از استان تهران شرکت کرده اند و ۲8۷۲ هنرمند 

هم از دیگر استان های کشور که استان خراسان 
رضوی بعد از تهران با 3۷5 هنرمند، اصفهان با 
3۲۶ هنرمند و البرز با ۲۴۲ هنرمند در رده های 
کرد:  اظهار  همچنین  هستند.میرهاشمی  بعدی 
در رشته نقاشی 131۷ هنرمند نقاش 3۲۴0 اثر 
ارسال کردند. در رشته عکاسی 8۴۷ عکاس با 
توجه به تــک عکس و مجموعه عکس ۲033 
اثر به جشنواره فرســتاده اند. در رشته گرافیک 
هــم ۴8۶ طراح، 11۴۹ پوســتر را به دبیرخانه 
ارسال کرده اند.در رشــته های دیگر هم ، ۴۶1 
تصویرســاز 11۲0 اثر ارسال کردند و در رشته 
خوشنویســی 3۲۹ خوشــنویس ۷۲0 تابلو در 

شــاخه های مختلف خوشنویســی به دبیرخانه 
جشنواره فرستادند. در رشته نگارگری هم 310 
هنرمند ۶00 اثر را برای انتخاب ارسال کرده اند.

همچنیــن در بخــش ایثار و فــداکاری که در 
به عنوان بخش ویژه دیده  فراخوان جشــنواره 
شده است، ۴۶3 هنرمند، ۷33 اثر در رشته های 

مختلف ارسال کرده اند.
گفتنی است پس از اعلام اسامی هنرمندان به 
تفکیک رشته ها در سایت جشــنواره، جلسات 
انتخــاب آثار با حضور دبیران و داوران به تناوب 
برگزار می شود و پس از این مرحله آثار ورودی 

به نمایشگاه اعلام خواهد شد.

بازیگران از راههای بازیگر شدن می گویند

ما در این بازی همه بازیگریم
سرویس فرهنگ | شــاید فراگیری بازیگری 
کار چندان ســختی نباشــد، هرچند که برخی 
معتقدند پارتی، پول و داشــتن نسبت فامیلی با 
یک سینماگر مساوی با بازیگر شدن است. اما 
بدون شک باز این حرفه باید و شاید هایی دارد 
که باید دست به دست هم دهند، تا یک بازیگر 
یا هنرجوی بازیگری موفق شــود. بنابراین سه 
عامل استعداد، تلاش و شانس از الزامات ورود 

به این عرصه است.
تجربیات تارخ برای بازیگر شدن

بــه گزارش روزنامــه »صبح امــروز« در این 
خصوص امین تارخ بازیگر برجســته سینما و 
تلویزیون در برنامه رادیویی »پرانتز باز« درباره 
تجربیاتش از اداره کارگاه های بازیگری گفت: 
به این دلیل که بازیگری هم مثل همه  هنرها 
و همه  علوم عملی و نظری پیوســته در حال 
تکمیل و تحول است، علی الاصول یک بازیگر 
حرفه ای اگر که داشته ها و دانسته هایش کفایت 
کند، حتماً از پیشــرفتی که اصولًا به شکل پر 

سرعتی اتفاق می افتد، عقب می ماند.
وی با اشاره به وضعیت بازیگری در کشورهای 
همســایه افزود: در کشــورهای همسایه مثل 
ترکیه بازیگرانی هســتند که در عرصه تولید 
وارد شــده اند و صاحب موقعیتی شده اند. اما به 
آن ها پیشنهاد شده یا خودشان دریافت کرده اند 
و تصمیــم گرفته اند کــه کار را تعطیل کنند و 
مدتی به آموختن بپردازند و برای مثال ســر از 
UCLA درآورده اند. یا هنرپیشه های آمریکایی 
مثل لئونــاردو دی کاپریو که دو ســال و نیم 
کار و زندگی اش را تعطیل کرد و ســر کلاس 
نشســت. در حالی که به یک هنرپیشه  پولساز 
و پر شــهرت تبدیل شــده بود. از این افراد به 
اندازه  کافی هست ولی شاید برخی از دوستان و 
همکاران ما در ایران هم به گونه های دیگری، 

یک تلاش های این چنینی دارند.
تدریس یکسویه نیست

تارخ با تاکید بر اینکه »تدریس یکسویه نیست« 
ادامــه داد: به نظر من کســی کــه در عرصه  

بازیگــری اقدام به معلمی کنــد، در واقع دارد 
ادعا می کند که یک بده بســتانی بین خودش 
و هنرجویش اتفاق می افتد و باعث تسلیم شدن 
داشــته ها و دانسته های هر دو می شود. به این 
صورت می شود گفت که ما دوستان و همکارانی 

را داریم که در این زمینه تلاش می کنند.
این بازیگر پیشکسوت با بیان اینکه »هیچکس 
به ضرب پول و پارتی، بازیگر نشــده و نخواهد 
شــد« تصریح کرد: ممکن است که به شکل 
استثنایی شخصی وارد عرصه  بازیگری شده و 
یک توفیق نســبی هم نصیبش شده باشد که 
ای کاش می شد مثال زد ولی در هیچ موقعیت 
و محفــل معتبر فرهنگی از او به عنوان بازیگر 
یاد نشده و یا صاحب شرایط دیگری بوده است. 
یعنی یا چهره بســیار خاصی داشته یا فیزیک 
بســیار جذاب و زیبایی داشته و توأمان هوش 

سرشار و استعداد زیادی هم داشته است.
3 عامل مهم برای بازیگر شدن

وی با تاکید 3 عامل مهم برای بازیگر شــدن 
مطرح کرد: استعداد، تلاش و شانس مهم برای 
بازیگر شدن است. در این میان استعداد که به 
اصطلاح آموزش پذیر و آموختنی و اکتســابی 
نیســت، یک نعمت خداداد است. کسی دارد و 
کســی ندارد. نمی شود اســتعداد را به ضرب و 
زور پول و یا حتی تلاش به دست آورد.تارخ با 
اشاره به تلاش به عنوان دومین عامل تشریح 
کرد: بدون شک تلاش به شرط برخورداری از 
استعداد لازم است و شخص باید هم به صورت 
جمعی تلاشی به شــکل آموزشی داشته باشد 
و در یک جامعه  آموزشــی شــرکت کند و هم 
تلاش های شخصی داشته باشد.وی عامل سوم 
را شانس دانست و بیان کرد: بسیاری شانس را 
دخیل نمی دانند. از این ســه عامل هر کدامش 
کــه وجود نداشــته باشــد آن دو عامل دیگر 

کمک کننده نیستند.
آموزش به معنای بازیگر شدن نیست

 این بازیگر پیشکســوت ســینما و تلویزیون 
افزود: اینکه ما انقدر به آموزش اعتبار می دهیم، 

معنایش این نیســت که هر کسی آموزش دید 
لزوماً تبدیل به یک بازیگر حرفه ای می شــود. 
ممکن اســت بعضی بشــوند و بعضی نشوند. 
ممکن اســت از یــک کلاس 30 نفره دو نفر 
بازیگر شــوند. این معنایش آن نیســت که ما 
آموزشــگاه نداریم و یا آموزشگاه خوب نداریم، 
معنایش این نیســت که ما دانشگاه نداریم، ما 
این ها را داریم ولی واقعیتش این اســت که آن 
سه عاملی که من اشــاره کردم خیلی عوامل 
تعیین کننده ای هستند البته که مطالب دیگری 
هم از جمله مواد درســی ایی که عرض کردم و 
همچنین جدیتی که هنرجو راجع به این ها دارد 

حرف اصلی را می زند. 
ستاره های سینما چطور سر از سینما در 

آوردند 
در این میــان این که هر یک از ســتاره های 
سینما چطور سر از سینما در آوردند، موضوعی 
است که خیلی ها دوســت دارند بدانند چراکه 
درخشیدن، مطرح شدن، ستاره بودن، محبوبیت، 
پرطرفدار بودن یا هر چیزی که شما اسمش را 
می گذارید یک شبه و یک روزه اتفاق نمی افتد.

شهاب حسینی
به طور نمونه شهاب 
حسینی در گفتگویی 
در خصــوص بازیگر 
شــدن خــود گفته 
اســت: من به همراه 
بازیگران  از  تعدادی 
طنز گروهی داشــتیم که به شهرهای مختلف 
سفر و برنامه های شاد اجرا می کردیم. آن زمان 
تئاتر دانشجویی کار می کردم، یکی از بچه هایی 
که در آن تئاتر کار می کرد دستیار آقای فردرو 
شد. ایشــان می خواست مجموعه  »جمعه ها با 
شــبکه ۲« را تهیه کند. آن دوست موظف شد 
برای آیتم طنز بازیگر انتخاب کند، بدیهی بود 
که سراغ ما بیاید آنجا با ۲ نفر آشنا شدم؛ کامران 
ملک مطیعی و نادر سلیمانی. از طریق کامران 
برای گویندگی در رادیو دعوت شدم و از طریق 

نادرسلیمانی به تلویزیون معرفی شدم و در آن 
برنامه بین مردم مســابقه اجرا می کردم. مدتی 
بعد بــازی در نمایــش نامه هــای رادیویی و 
گویندگی به آن اضافه شد. همان روزها یکی از 
دوستانم گفت: »آقای رسول برنامه ای به اسم 
»اکسیژن« برای شبکه ۲ تهیه و تولید می کند 
وبرای انتخاب مجری آن تست می گیرد.« در 
تست شرکت کردم و انتخاب شدم . در اجرای 
متفاوت وموفق »اکسیژن« دیده شدم و »پلیس 
جوان« مرا به عنوان بازیگر به مردم شناساند و 
در جشــنواره فیلم فجر 8۷، ســیمرغ بلورین 
بهتریــن بازیگر نقش اول مرد را برای بازی در 

»سوپراستار« گرفتم.
نیکی کریمی

نیکــی  همچنیــن 
خصوص  در  کریمی 
خود  شــدن  بازیگر 
بیان کــرده بود: که 
با  مرا  مردم  بیشــتر 
 » س و عــر «
می شناسند و خیلی ها یادشان نیست که برای 
نخستین بار در ســال ۶8 در فیلم »وسوسه« 
جمشــید حیدری بازی کرده ام. من از دوران 
دبیرســتان، علاقه زیادی به تئاترهای مدرسه 
داشتم و توسط جمشید حیدری که بازی هایم را 
در نمایش ها دیده بود وارد سینما شدم. از دوران 
دبســتان بازی در گروه های کوچک تئاتری را 
آغاز کردم. نخستین نقش سینمایی ام در سال 
13۶8 در فیلم »وسوســه« حیــدری بود. اما 
نخستین حضور جدی ام در فیلم »عروس« به 
کارگردانی بهروز افخمی در سال 13۶۹است که 
با ابوالفضل پورعرب نخستین ستارگان سینمای 
ایران پس از انقلاب بودیم. ســپس در دو فیلم 
مهم داریوش مهرجویی یعنی »سارا« و »پری« 
بازی کردم. در ســال 13۷1 به خاطر بازی در 
فیلم »سارا« )اقتباسی از »خانه عروسک« اثر 
هنریک ایبســن( جایزه بهتریــن بازیگر زن 
جشنواره های سن سباستین و نانت را دریافت 

کردم. همان ســال برای تحصیل در رشــته 
طراحی لباس به آمریکا رفتم و تا زمان بازی در 
فیلم »پری« اثر داریــوش مهرجویی به ایران 
بازنگشــتم. بازی ام در این فیلم که اقتباسی از 
کتاب »فرنی و زویی« اثر ســلینجر بود مورد 
توجه قرار گرفت و برای بار ســوم در جشنواره 
فیلم فجر نامزددریافت ســیمرغ بلورین بازیگر 

نقش اول زن شدم.
هانیه توسلی

هم  توســلی  هانیه 
بود: من دانش  گفته 
ادبیــات  آموختــه 
نمایشی هستم و کار 
بازیگــری را از تئاتر 
شــروع کــردم تــا 
بالاخره در فیلم کوتاه »روی جاده نمناک« به 
کارگردانی مهدی کرم پور جلوی دوربین رفتم.
هنگام بازی در فیلم»شب های روشن «تنها ۲۲ 
ســال داشتم . از 1۷ ســالگی و شاید هم یک 
مقدار زودتر و از ســال ۷5 تــا قبل از آمدن به 
تهران کلاس های تئاتر را در همدان گذراندم. 
لیــلا حاتمــی بازیگر محبوب من اســت و« 
داریــوش مهرجویی« باعث ورود من به دنیای 
بازیگری شد . چون فیلم »لیلا« را بسیار دوست 
دارم و بارها تماشایش کرده ام.این اثر مهرجویی 
به من انگیزه داد که به گونه ای جدی به ورود 
بــه عرصــه ســینما و بازیگری فکــر کنم. 
کلاس های بازیگری توسط آموزش انسان های 
باتجربه خروجی دارد امــا بعضی وقت ها این 
کلاس ها توسط افراد بدون تجربه اداره می شود 
اگر انسان خواهان رسیدن به جایگاهی باشد و 
با توجه به آن تلاش کند به طور حتم مثل من 
بــدون پارتــی و آشــنا بــه هــدف خــود 
می رسدفیلم»شــام آخر« به دلیل فروش بالا 
بیشتر توسط مردم دیده شد.تجربه در این اثر و 
کل اتفاقات آن لــذت بخش بود به خصوص 
آنکه همه با توجه به کار اولم من را راهنمایی و 

هدایت می کردند.
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جلوگیریازاضافهبرداشت۴.۸میلیون
مترمکعبآبازچاههایکشاورزیشیروان

مدیر امور منابع آب شــیروان گفت: طی ۹ ماهه 
امسال از اضافه برداشت چهار میلیون و 800 هزار 
متر مکعب از 5۹ حلقه چاه مجاز کشــاورزی این 

شهرستان خراسان شمالی جلوگیری شد.
اســحاق خسروپناه روز یکشــنبه در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا اظهار داشت: 80 حلقه چاه غیرمجاز  
در دشت شیروان-فاروج شناسایی و تشکیل پرونده 
شد و برای ســیر مراحل قانونی به مراجع قضایی 

معرفی شــد که دستگاه قضایی با متخلفان و متجاوزان به منابع آب سطحی و زیرزمینی برخورد 
قاطع می کند.وی با اشــاره به اینکه  طی این مدت 13 دستگاه کنتور هوشمند بر روی چاه های 
کشــاورزی و صنعتی نصب شد خاطرنشان کرد: نصب کنتورهای هوشمند بر روی چاه های دارای 
پروانه بهره برداری به منظور ممانعت از برداشــت اضافه از منابع آب زیرزمینی انجام می شود که با 
نصب آن در طول سال میزان آب استحصالی هر چاه سنجش و در صورت اضافه برداشت هشدار 
لازم به بهره بردار داده می شود.خسروپناه اضافه کرد: طی این مدت یک دستگاه حفاری غیرمجاز در 
این شهرستان شناسایی و توقیف و منصوبات غیرمجاز ۲ چاه صنعتی  جمع آوری شد.میانگین افت 
سالانه منابع آب زیرزمینی شیروان ۷۹ صدم متر است که ۴1 درصد آب مصرفی این شهرستان از 
منابع زیرزمینی و 5۹ درصد از منابع سطحی تامین می شود.81 درصد آب این شهرستان در بخش 
کشــاورزی، 5.۴ درصد صنعت و 13.۶ درصد در بخش آشامیدنی مصرف می شود.این شهرستان 
۹85 حلقــه چاه غیرمجاز با حجم آبدهــی ۹.۴ میلیون مترمکعب دارد که تاکنون  ۴۷۶ حلقه چاه 
غیرمجاز با حجم ۴.۹ میلیون مترمکعب پر شــده است.شهرستان 15۷ هزار نفری شیروان در ۶0 

کیلومتری شرق بجنورد واقع است که افزون بر 105 هزار هکتار عرصه کشاورزی و باغی دارد.

زنگحماسهدرزورخانههایمشهدبهیاد
سپهبدشهیدحاجقاسمسلیمانینواختهشد

و  گردشــگری  میراث فرهنگــی،  مدیــرکل 
صنایع دســتی خراســان رضوی از نواختن زنگ 
حماسه در تمامی زورخانه های مشهد به یاد سپهبد 

شهید حاج قاسم سلیمانی خبر داد.
به گزارش صبح امروز، ســیدجواد موســوی  به 
همراه معاونان و مدیران اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی خراسان رضوی و 
فعالان بخش گردشگری استان با حضور در گود 

زورخانه شهید چمران مشهد اظهار کرد: »با هماهنگی انجام شده با هیئت ورزش های زورخانه ای 
و کشــتی پهلوانی استان در شب سالگرد شهادت سردار شــهید حاج قاسم سلیمانی در تمامی 

گودهای زورخانه مشهد به صدا درآمد و یاد و نام این شهید مقاومت گرامی داشته شد.«
او با اشــاره به این که آئین های پهلوانی و زورخانه ای در فهرســت میراث جهانی به ثبت رسیده 
اســت، افزود: »این ورزش آئین ها ویژه و خاص دارد که بیشــتر از ورزش ها، این آئین ها و آداب 
اهمیت دارد و همین آداب و آئین ها بوده که توانسته قرن ها این ورزش را زنده نگه دارد.«موسوی 
با قدردانی از کهن کســوت ورزش های زورخانه ای و کشتی پهلوانی حاج سید حسین جعفرزاده 
تصریح کرد: »کهن کســوتان آئین های پهلوانی و زورخانه ای را حفظ کرده و به نســل های بعد 
منتقل کرده اند، باید این حافظان میراث فرهنگی را قدر بدانیم.«هم چنین عباس جلیلیان کهن دبیر 
هیئت ورزش های زورخانه ای و کشتی پهلوانی خراسان رضوی در حاشیه این مراسم با اشاره به 
نواخته شدن زنگ حماسه در گفت: »در شب سالگرد شهادت سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی 
با حضور مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی خراسان رضوی زنگ حماسه در 
زورخانه شهید چمران مشهد نواخته شد.«هم چنین کهن کسوت ورزش های زورخانه ای و کشتی 
پهلوانی حاج ســید حسین جعفرزاده در حاشیه این مراســم گفت: »ورزش زورخانه ای و کشتی 
پهلوانی جزو ورزش های با ریشه ایرانی است که در آن رقابت وجود ندارد بلکه مبنای آن رفاقت، 

دوستی و محبت است.«
او ادامه داد: »هرکدام از ابزارهای مورد استفاده نماد یکی از ابزارهای رزمی بوده است و پهلوانان 
با اســتفاده از این ابزارهای برای رزم آماده می شده اند.«هم چنین محمد جواد حیدری زاد رئیس 
هیئت ورزش های زورخانه ای و کشــتی پهلوانی مشهد به سابقه شکل گیری ورزش زورخانه ای 
و کشــتی پهلوانی اشاره کرد و گفت: »این ورزش نمادی از مقاومت ایرانیان در برابر دشمنان و 
متجاوزان به این ســرزمین اســت.«او ادامه داد: »همواره پهلوانان در برابر ظلم و ستم دشمنان 
مقاومت می کرده و برای آمادگی جســمانی ورزش های زورخانه ای و کشــتی پهلوانی را انجام 
می داده اند.«هم چنین محمد مهدی سودمند نایب رئیس ورزش های زورخانه ای و کشتی پهلوانی 
مشهد گفت: »یکی از مشخصه های ورزش زورخانه ای و کشتی پهلوانی  این است که در برابر 
زورگویان و تجاوزگران ایســتادگی می کردند، میل نماد گرز، سنگ نماد سپر و کباد نماد کمان 
است، اکنون نیز ورزشکاران مشارکت اجتماعی و فرهنگی زیادی در برنامه های کمک به دیگران 
دارند و هم چنان مرام پهلوانی در میان این ورزشــکاران رواج دارد.«مشهد 1۷ گود زورخانه دارد 
که با هماهنگی انجام شده از سوی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان 
رضوی زنگ حماســه به نام و یاد سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی نواخته شد، هم چنین توسط 

مرشدان زورخانه در وصف سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی شعرخوانی شد.
 

خراسانشمالیبابتافزایشوقوع
تصادفاتکارتزردگرفت

فرمانده نیروی انتظامی خراســان شمالی با 
اشــاره به افزایش وقوع تصادفات در استان 
گفت: خراسان شــمالی بابت افزایش وقوع 

تصادفات کارت زرد گرفت.
سردار سعید مطهری زاده در جلسه شورای 
راهبری وضعیت تصادفات استان که امروز 
13 دی ماه در استانداری برگزار شد، اظهار 
کرد: وضعیت خراســان شــمالی در زمینه 

رخداد تصادفات اصلا خوب نیست.
وی افــزود: نیروی انتظامی تمام وقت خود 
را برای کاهش آمار تصادف در این اســتان 
گذاشته اما نواقص در این استان زیاد است.

ســردار مطهری زاده با اشاره به اینکه برای کاهش آمار تصادفات در این استان مصوبات زیادی 
نیز وجود داشــته اســت، ادامه داد: اما تعدادی از این مصوبات به مرحله اجرا درنیامده و یکی از 

مشکلات ما در همین موضوع است.
وی تصریح کرد: به عنوان مثال شهرداری بجنورد از سال ۹5 هشت دستگاه دوربین ثبت تخلف 

خریداری کرده اما با وجود داشتن مصوبه هنوز این امر به مرحله اجرایی نرسیده است.
این مقام مسئول تاکیدکرد: اگر بخواهیم آمار تصادف در این استان کاهش یابد باید همه دستگاه 

های ذی ربط با یکدیگر همکاری لازم را داشته باشند.
وی تصریح کرد: در حال حاضر خراسان شمالی جزو پنج استان نخست حادثه خیز در زمینه وقوع 

تصادفات در سطح کشور است.
فرمانده نیروی انتظامی خراسان شمالی گفت: در این استان باید نقاط حادثه خیز در معابر و جاده 

ها، حذف و اصلاح هندسی در آنها انجام شوند.
وی با اشاره به پیش رو بودن شروع سفرهای نوروز 1۴01، تاکیدکرد: درصورتیکه برای رفع علل 
بروز تصادفات در اســتان اقدامات جدی در دســتور کار قرار نگیرد، در آینده پیش رو کارت زرد 

استان، کارت قرمز خواهد شد.
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مدیرکل دفتر امور شهری و شوراهای استانداری خراسان شمالی از در دستور کار قرار گرفتن 
طرح جامع پســماند استان خبر داد.علیرضا باغچقی در جلسه رسمی شورای اسلامی شهر 
بجنورد که 13 دی ماه برگزار شد، اظهار کرد: متاسفانه علی رغم گذشت 1۷ سال از تاسیس 
استان اما هنوز طرحی با عنوان طرح جامع پسماند استان تهیه نشده است.وی تهیه این طرح 
را از جمله وظایف قانونی وزارت کشور دانست و افزود: سخت به دنبال نهایی شدن تصویب 
اعتبار برای مطالعات و تهیه این طرح هستیم تا این نیاز استان مرتفع شود.وی تاکید کرد: تا 
زمانی که مطالعه جامع پسماند را در استان نداشته باشیم هرکاری در این زمینه انجام شود، 
جزیره ای است و کارآیی لازم را نخواهد داشت.باغچقی گفت: ما به دنبال این هستیم که 
مطالعات علمی و اساسی در این خصوص انجام شود تا با درنظر گرفتن مردم ساکن شهرها 

و روستاهای استان، اقدامات لازم انجام شود.
وی تاکید کرد: این موضوع یک قانون است که از گذشته وجود داشته اما تا کنون در استان تهیه و اجرا نشده بود؛ به همین دلیل در تلاش 

هستیم تا آنچه که باید، هرچه سریعتر اتفاق بیفتد.

مدیر شرکت ساخت و توسعه در خراسان شمالی از مطالبه ۲00 میلیارد تومانی پیمانکار 
محور بجنورد به جنگل گلستان از دولت خبر داد.

هنرور در جلسه شورای راهبری وضعیت تصادفات استان که در محل استانداری برگزار 
شــد، با اشاره به اینکه عملیات اجرایی این پروژه از سمت قوچان به جنگل گلستان از 

سال 8۹ آغاز شده است، گفت: طول مسیر این پروژه ۲۷0 کیلومتر بوده است.
وی افزود: از ۲۷0 کیلومتر مذکور ســاخت ۴5 کیلومتر باقی مانده اســت اما مطالبات 
موجود توان اجرایی کار را از پیمانکاران گرفته است و آن ها نمی توانند با این وضعیت 

کاری انجام دهند.
هنرور ادامه داد: برای تکمیل ۴5 کیلومتر باقی مانده اعتباری حدود 100 میلیارد تومان 

نیاز است که با اختصاص این اعتبار این پروژه به پایان خواهد رسید.
وی تصریح کرد: البته در حال حاضر 15 کیلومتر نیز ســاخته شــده و آماده آسفالت است اما به علت مشکل اعتباری، پیمانکاران 

نتوانسته اند آن را به پایان برسانند.

مطالعات طرح جامع پسماند خراسان شمالی در دستور کار قرار گرفت مطالبه 2۰۰ میلیارد تومانی پیمانکار محور بجنورد به جنگل گلستان از دولت

 فریاد کارگران در اعماق معدن زغال سنگ سرخس
کارگران معدن زغال سنگ آق دربند سرخس مدت هاست 
که پیگیر مطالبات و حقوق معوق خود هســتند اما با وجود 
گذشــت چندین سال هنوز موفق به دریافت مطالبات خود 
نشــده اند؛ این در حالی اســت که در این اوضاع اقتصادی 
سخت، ارزش افزوده مطالباتشان روز به روز کمتر می شود.

چنــدی پیش تعدادی از کارگران معدن زغال ســنگ آق 
دربند ســرخس به منظور پیگیری مطالبات و حقوق معوق 
خود که مقداری از این معوقات مربوط به هفت سال پیش 
است، دســت به تجمع زدند و خواستار رسیدگی مسئولان 
مربوطه شدند اما تاکنون از جانب مسئولان پاسخی دریافت 

نکرده اند.
یکــی از کارگــران معدن آق دربند ســرخس که به گفته  
خودش 18 ســال ســابقه کار در معدن دارد، در گفت وگو 
با ایســنا عنوان کرد: برای پیگیری مطالبات و بدهی ها به 
سازمان ها و ارگان های مختلفی مراجعه کردیم اما متاسفانه 

هنوز به جوابی نرسیدیم.
در دشوارترین شرایط کارمان را تعطیل نکردیم

این کارگر معدن تصریح کرد: کار در معدن از سخت ترین 
کارهای دنیاســت اما در سخت ترین شــرایط هم کارمان 
را تعطیل نکردیــم و حتی برای پیگیری مطالباتمان به ما 
گفتند شکایت کنیم اما چون با شکایت ممکن است امنیت 
شغلی ما به خطر بیفتد، این کار را نکردیم و همچنان پیگیر 

مطالباتمان هستیم.
وی با اشاره به اینکه از آغاز سال جاری تاکنون فقط چند ماه 
حقوق گرفتیم، خاطرنشان کرد: ۴0 الی 50 نفر از کارگران 
معدن پنج ماه حقوق سال ۹۶، نیمی از حقوق خرداد ۹3 و 

بخشی  از عیدی سال 1۴00 را طلبکار هستند و با به نتیجه 
نرسیدن پیگیری ها ارزش پول ما هر روز کمتر می شود.

یکــی دیگر از کارگران معدن نیز در گفت وگو با ایســنا از 
شرایط سخت اقتصادی این روزهای کارگران معدن گفت و 
بیان کرد: در حال حاضر قیمت کُک خوب است اما معوقات 
کارگران آنقدر زیاد اســت که با این شــرایط تورم، گذران 

زندگی واقعا سخت است.
وی افزود: کارگران معدن علی رغم سختی کار پایه حقوق 
کمی دارند و اکثر کارگران حقوقشــان حدود چهار میلیون 
تومان اســت اما همین حقوق کم هم بــه موقع پرداخت 

نمی شود.
این کارگر معدن تغییرات هیأت مدیره و دســت اندرکاران 
شرکت را از جمله دلایل این بی نظمی ها عنوان کرد و گفت: 
شــرکت ها معمولا در این تغییرات و بلاتکلیفی ها ضربات 

بزرگی می خورند که بعضا جبران کردن آن دشوار است.
وی که خود نیز 1۷ ســال سابقه کار در معدن دارد، گفت: 
علاوه بر کارگران قــراردادی در حال حاضر در معدن آق 
دربند سرخس 38 کارگر رسمی مشغول به کار هستند که 

حدود 1۷ الی 18 سال سابقه کار دارند.
علت اصلی مشکلات معدن آق دربند سرخس اختلاف 

بین سهامداران است
علت این بی نظمی در پرداخت حقوق کارگران معدن زغال 
ســنگ آق دربند سرخس را از طریق رئیس اداره صنعت و 
معدن سرخس جویا شدیم که وی در این زمینه در گفت وگو 
با ایســنا توضیح داد: علت اصلی مشکلات معدن آق دربند 
سرخس اختلاف بین سهامداران است و در این بین کسی 

که از این اختلافات متضرر می شــود، کارگر اســت که در 
اوضاع اقتصادی حال حاضر به سختی روزگار می گذراند و 

حتی بعضا توان پرداخت بدهی های خود را ندارند.
علــی اکبر اکبری افزود: در حال حاضر حقوق کارگران هر 
ماه پرداخت می شــود و اصل و اساس تجمع کارگران در 
ماه های گذشته، مطالبات گذشــته آن هاست و با توجه به 
اینکه هنوز هیأت مدیره جدید ثبت نشده، این باعث نگرانی 

کارگران شده است.
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر ۶0 نفر در معدن زغال 
سنگ آق دربند سرخس مشغول به کار هستند، گفت: هر 
کارگر در معدن ســرخس در مجموع بیــن 11 تا 13 ماه 

مطالبه دارد.
وی یادآور شــد: پنج ماه حقوق سال ۹۶، نصف ماه حقوق 
ســال ۹3 و نصف عیدی ســال 1۴00 بخشی از مطالبات 
کارگران معدن زغال ســنگ آق دربند سرخس است که با 
وجود گذشت چندین سال، هنوز موفق به دریافت مطالبات 
خود نشــده اند و ارزش افزوده مطالباتشان روز به روز کمتر 

می شود.
اکبری خاطرنشان کرد: معدن زغال سنگ سرخس به لحاظ 
مواد اولیه هیچگونه کمبودی ندارد و تا 10 سال دیگر هم 
کک داشته و قابلیت استخراج دارد؛ بنابراین خود معدن به 
لحاظ تولید مشــکلی ندارد بلکه نگرانی کارگران به لحاظ 
مشکلاتی است که بین سهامداران معدن است و برای فعال 

ماندن معدن می طلبد که این مشکلات حل شود.
وی در رابطه با وضعیت کنونی معدن گفت: بعد از حادثه تلخ 
پنج شهریور ۹۹ که انفجار منجر به فوت ۲ تن از کارگران 

متخصص معدن شــد، بخش هایی از معدن به مدت یک 
سال تعطیل و یا نیمه فعال شد اما ۲۷ شهریور سال جاری و 
بعد از یک دوره یک ساله معدن دوباره فعال شده و در حال 

حاضر تولید ادامه دارد.
مطالبات کارگران در سطح مدیران عالی استان قابل 

حل است
رئیس اداره صنعت و معدن سرخس گفت: دغدغه کارگران 
معدن دغدغه ما هم هست و پیگیر موضوع هستیم چرا که 
مشــکل معدن و مطالبات کارگران در سطح مدیران عالی 
استان قابل حل است و مدیران استانی و معاون اقتصادی 

استانداری باید به موضوع وارد شده و مسأله را حل کنند.
وی افزود: کارگران معدن به دنبال شــکایت نیستند اما به 
دنبال این هستند که در رابطه با این موضوع جلسه استانی 

گرفته شده و یک تصمیم نهایی گرفته شود.
بدون شــک کار در معدن یکی از مشاغل سخت است و 
افرادی که در معادن مشغول فعالیت هستند شرایط سخت 
کاری را تجربــه می کنند اما با این شــرایط و در حالی که 
بار مشکلات اقتصادی بر سرشان آوار شده است، همچنان 
مشغول فعالیت هستند و دســت از کار نکشیده اند اما این 
دلیل نمی شود که مشــکللات و مطالباتشان نادیده گرفته  
شود و صدایشان از اعماق معدن به گوش مسئولان مربوطه 

نرسد.
معدن زغال سنگ آق دربند سرخس تنها واحد معدنی تولید 
کُک در خراســان رضوی است که سالانه حدود 8000 تن 
کُک تولید می کند و در 85 کیلومتری ســرخس واقع شده 

است.

استاندار خراسان شمالی با اشاره به اینکه رفع برخی نواقص در جاده ها و تامین ایمنی آن به کمبود اعتبار ربط 
داده می شود گفت: کمبود اعتبار نباید سبب کم کاری در ایمن سازی جاده ها شود. 

به گزارش ایرنا محمدرضا حســین نژاد روز گذشته  در نشست راهبری وضعیت تصادفات استان اظهار داشت: 
شایســته نیســت جان مردم به کمبود اعتبار و منابع گره زده شود، باید همه تلاش کنیم تا شاهد کاهش آمار 

تصادفات در استان باشیم. 
وی با اشاره به اینکه ارائه آموزش و فرهنگ سازی  نقش زیادی در کاهش سوانح رانندگی دارد افزود: فرهنگ 
سازی زمان بر است و تا زمانی که اهداف ما در ارائه آموزش ها محقق نشده باید از سایر راهکارها همچون ایجاد 

موانع فیزیکی در این زمینه استفاده کنیم.
حسین نژاد با اشاره به اجرایی نشدن برخی مصوبات شورای راهبری در زمینه کاهش تصادفات گفت: اولویت، 

جان شهروندان است و اجرای مصوبات در زمینه کاهش تصادفات رانندگی باید مورد توجه قرار گیرد. 
اســتاندار خراسان شمالی تصریح کرد: مصوبات شورای راهبری بر اساس نیاز گذرانده شده است بر این اساس 

دستگاه ها نباید در  اجرای آن قصور داشته باشند در صورت کم کاری ها برخورد قضایی انجام می شود.
خراسان شمالی در شمال شرق کشور واقع است و سالانه میلیون ها مسافر از آن گذر می کنند. 

طول راه های خراسان شمالی بدون احتساب راه های روستایی، یکهزار و 3۴3 کیلومتر است که 1,5۴ درصد از 
راه های کشور را شامل می شود و از این لحاظ در رتبه ۲5 استان های کشور قرار دارد.

اکنون 1۶۶ کیلومتر بزرگراه، ۴3۲ کیلومتر راه اصلی و ۷۴5 کیلومتر راه فرعی در این استان وجود دارد و طول 
راه های شریانی استان ۶3۷ کیلومتر است که 1,8 از راه های شریانی کشور را دارد و در رتبه ۲3 قرار دارد.

طــول راه هــای روســتایی اســتان هــم چهــار هــزار و ۶5۴ کیلومتــر اســت کــه 3,۶ درصــد از راه 
 هــای روســتایی کشــور را به خــود اختصــاص داده و بــه این لحــاظ در رتبه 13 اســتان های کشــور

 قرار دارد.  

مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان شمالی گفت: طبق برآورد انجام شده برای رفع نواقص موجود 
در بزرگراه های استان به ۹0 میلیارد تومان اعتبار نیاز است.

به گزارش صبح امروز جعفر شهامت در جلسه راهبری وضعیت تصادفات استان که در محل استانداری برگزار 
شد، اظهارکرد: این رفع نوافق شامل نصب تابلو علائم، رفع نقص دوربرگردان ها و ... است.

وی با اشاره به اینکه متاسفانه متوسط سرعت خودروها در شبکه راه های استان شش افزایش پیدا کرده است، 
افزود: هر درصد رشــد متوسط ســرعت موجب افزایش پنج درصدی احتمال وقوع تصادفات فوتی در جاده ها 

می شود.
شهامت با بیان اینکه این اداره کل مجوز برگزاری مناقتصه 10 دوربین جدید را گرفته است، ادامه داد: تا نیمه 
نخست سال آینده تمام شبکه های شریانی استان تحت پوشش دوربین های ثبت تخلف و سرعت قرار خواهند 

گرفت.
به گفته وی تا سال آینده تعداد دوربین های نصب شده در جاده های خراسان شمالی به 3۹ دستگاه خواهد رسید.

این مقام مسئول تصریح کرد: در سال جاری 50 هزار و ۲۴0 مورد تخلف رانندگی در جاده های استان به ثبت 
رسیده که تعداد تخلفات سرعت ثبت شده رشد ۷0 درصدی را داشته است.

وی در ادامه با اشــاره به اینکه ۹۶ نقطه حادثه خیز در این استان وجود دارد، گفت: ۴۷ نقطه از این تعداد ایمن 
سازی شده و ایمن سازی 1۷ نقطه نیز در حال انجام است.

مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان شمالی افزود: ایمن سازی 3۲ نقطه باقی مانده که برای رفع 
آن ها ۶0 میلیارد تومان اعتبار نیاز است.

وی به نشست زمین در منطقه خندقلوی شهرستان بجنورد نیز اشاره کرد و ادامه داد: برای اجرای این پروژه با 
اعتبار 10 میلیارد تومان با پیمانکار قرار داد منعقد شده که طرح اجرایی می شود اما اجرای کامل آن به علت نوع 

و پیچیدگی خاک کمی زمان بر است.
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تقدیراز۴قهرمانبرایحرکت
انساندوستانه

کمیســیون اخــلاق از ۴ قهرمــان به خاطر 
حرکت انسان دوستانه تقدیر کرد.

جلســه اخلاق در کمیته ملی المپیک برگزار 
شــد. در ایــن جلســه در ابتــدا در رابطه با 
تعامــل و ارتباط با کمیســیون اخلاق کمیته 
بین المللــی المپیک و کمیتــه های اخلاق 
فدراسیون های بین المللی بحث و تبادل نظر 

شد و در ادامه گزارش کمیته مسئولیت اجتماعی کمیسیون اخلاق ورزش در رابطه با کمپین 
قهرمانان ورزشی با عنوان بازی رو دست به دست کن ارائه شد.

در حاشیه جلسه از رفتار اخلاقی و جوانمردانه چهار نفر از ورزشکاران کشورمان با اهداء لوح 
تقدیر تجلیل  به عمل آمد.

کمیسیون اخلاق با اهدای لوح سپاس از حرکت خیراندیشانه و رفتار انسان دوستانه علی دایی 
برای آزادســازی یک زندانی زن و جلب رضایت اولیــاء دم، محمد انصاری برای اهدا طلب 
ســه میلیارد تومانی به خیریه برای تهیه جهیزیه برای زوج های جوان و نیازمند، محمدرضا 
گرایی برای اهداء مدال طلا مســابقات المپیک توکیو به شــهدای مدافع حرم و عادل والی 
تبار برای کمک به آماده ســازی کشتی گیر فلســطینی در مسابقات قهرمانی جهان ۲0۲1 

نروژ تقدیر کرد.

یزدانیوکودایی
دربینچهرههایبرترسالایران

نام دارنده مدال نقره المپیک و دروازه بان 
تیم ملی زنان کشورمان در بین چهر ه های 

برتر ایران در سال ۲0۲1 است.
تسنیم، خبرگزاری  گزارش خبرگزاری  به 
»EFE« اســپانیا با انتشــار گزارشی به 
معرفــی چهره های برتر ایران در ســال 
گذشته میلادی )۲0۲1( پرداخته است که 
چهره های ورزشی این گزارش عبارتند از 
حسن یزدانی و زهره کودایی. در بخشی 

از این گزارش آمده است:
اتحادیه فوتبال اردن پس از شکســت تیم زنان خود مقابل ایران در ضربات پناتی در مرحله 
انتخابی جام ملت های آســیا، جنســیت زهره کودایی دروازه بان ایران را زیرسؤال برد. تهران 
در پاســخ به اتهامات وارده، خیابان های خود را پر از پوسترهایی در دفاع از کودایی با عبارت 

»دختر قهرمان« کرد.
حســن یزدانی پس از پیروزی بر دیوید تیلور آمریکایی در مســابقات کشتی قهرمانی جهان 
۲0۲1 که در ماه اکتبر در شهر اسلو برگزار شد، شاهد نصب تصاویری از خودش در خیابان های 
اصلی تهران بود. پس از سه باخت متوالی یزدانی مقابل تیلور، این کشتی گیر ایرانی موفق شد 
همتای آمریکایی اش را شکست دهد و در دسته منهای 8۶ کیلوگرم کشتی آزاد صاحب مدال 

طلا شود که باعث خوشحالی مردم کشورش شد.

با تساوی آبی پوشان در مقابل آلومینیوم اراک

پرسپولیس در یک قدمی استقلال
پرسپولیس با چهارمین پیروزی متوالی خود به 
یک امتیازی استقلال در صدر جدول رده بندی 

لیگ برتر رسید.
به گزارش ایسنا، در چارچوب هفته سیزدهم 
لیگ برتر فوتبال ایران، پرسپولیس و تراکتور 
از ساعت 1۷ در ورزشگاه آزادی به مصاف هم 
رفتند که این دیدار با برتری ۲ بر یک شاگردان 

گل محمدی پایان یافت.
عیسی آل کثیر در دقیقه 10 و سیامک نعمتی 
در دقیقه 55 برای پرسپولیس و پیمان بابایی در 

دقیقه ۲۴ برای تراکتور گلزنی کردند.
با این نتیجه، پرسپولیس ۲8 امتیازی شد و با 
رتبه  در  استقلال  به  امتیاز کم تر نسبت  یک 
این شکست  با  تراکتور هم  قرار گرفت.  دوم 
هم چنان با 11 امتیاز در رده سیزدهم جدول 

باقی ماند.
استقلال متوقف شد اما صدرنشین ماند

هفته  در  استقلال  و  اراک  آلومینیوم  مصاف 
سیزدهم رقابت های لیگ برتر با تساوی یک 

بر یک به پایان رسید.
لیگ  رقابت های  سیزدهم  هفته  چارچوب  در 
به  استقلال  و  اراک  آلومینیوم  تیم  دو  برتر، 
با  پایان  در  بازی  این  که  رفتند  هم  مصاف 

تساوی یک بر یک به پایان رسید.
گل های این بازی را کوین یامگا در دقیقه 18 

و میثم مجیدی در دقیقه 1+۹0 به ثمر رساند

امتیاز در صدر  با ۲۹  نتیجه، استقلال  این  با 
و  ماند  باقی  برتر  لیگ  رقابت های  جدول 
آلومینیوم اراک نیز با ۲۲ امتیاز در رده پنجم 

ایستاد.
هوادار و نساجی 

بدون گل برای حفظ رکورد!
هوادار و نساجی در هفته سیزدهم لیگ بیست 

و یکم به تساوی بدون گل رسیدند.
در چارچوب هفته سیزدهم  نساجی  و  هوادار 
لیگ برتر فوتبال به مصاف هم رفتند که این 

دیدار با تساوی بدون گل به پایان رسید.
با این نتیجه هوادار و نساجی به ترتیب با 1۶ 
و 1۴ امتیاز در رده های نهم و یازدهم جدول 
در  تساوی  همچنین  گرفتند.  قرار  رده بندی 
رکورد  تیم  دو  هر  که  شد  باعث  دیدار  این 
را  گذشته شان  بازی  پنج  در  شکست ناپذیری 

حفظ کنند.
 آتش زدن نفت در مسجدسلیمان

تیم فوتبال گل گهر سیرجان موفق شد با دو 
گل میزبانش را شکست دهد.

تیم  ایران در  فوتبال  ادامه هفته سیزدهم  در 
در   15 ساعت  از  سیرجان  گل گهر  فوتبال 
ورزشگاه شهید بهنام محمدی، مسجدسلیمان 
برابر نفت این شهر قرار گرفت که توانست با 
نتیجه ۲ بر صفر پیروز شود و به رده هشتم 

جدول رده بندی صعود کند.

رضا شکاری در دقیقه ۶5 و علیرضا عاشوری 
در دقیقه 8۲ برای تیم قلعه نویی گلزنی کردند.

تیم فوتبال گل گهر با این برد، 1۷ امتیازی شد 
و به رده هشتم صعود کرد. نفت مسجدسلیمان 

نیز با 11 امتیاز در رده پانزدهم باقی ماند.
پیروزی سپاهان برابر شهرخودرو با 

چاشنی رکوردشکنی
تیم فوتبال سپاهان توانست با نتیجه ۲ بر صفر 

برابر شهرخودرو به پیروزی برسد.
در  سپاهان  و  شهرخودرو  فوتبال  تیم  دو 
ورزشگاه ثامن به مصاف هم رفتند که سپاهان 
توانست با گل های فرشاد احمدزاده در دقیقه 
۶8 و شهریار مغانلو در دقیقه 8۹ میزبانش را 
دوم  رده  به  موقتا  و  دهد  دو گل شکست  با 
جدول صعود کند و بعد از 3 هفته دوباره بتواند 

پیروز شود.
سپاهان در این دیدار در حالی پیروز شد که 
در  بازی  دقایق  بیش تر  در  را  میدان  و  توپ 
اختیار داشت و ۲۲ کرنر روی دروازه شاگردان 
سیدعباسی ارسال کرد که در لیگ بیست و 
یکم رکوردی منحصر به فرد به حساب می آید.
پیروزی  این  با  نویدکیا  محرم  شاگردان 
کردند  صعود  دوم  رده  به  امتیاز   ۲5 با  موقتا 
در  امتیاز   3 همان  با  نیز  شهرخودرو  و 
باقی برتر  لیگ  تیمی   1۶ جدول  آخر   رده 

 ماند.

شکست سنگین صنعت نفت آبادان در 
خانه مس رفسنجان!

دیدار تیم های فوتبال مس رفسنجان و صنعت 
نفت با شکست سه بر صفر تیم آبادانی در خانه 

مس به پایان رسید.
از سری رقابت های هفته سیزدهم لیگ برتر 
فوتبال ایران تیم های فوتبال مس رفسنجان و 
صنعت نفت آبادان از ساعت 1۴ در ورزشگاه 
یکدیگر  مصاف  به  سرچشمه  زینعلی  شهید 
رفتند که این دیدار در پایان با برتری سه بر 

صفر کرمانی ها به پایان رسید.
در این دیدار ابتدا مهدی حسینی در دقیقه 30 
برای تیم فوتبال مس رفسنجان گلزنی کرد 
تا شاگردان محمد ربیعی با برتری نیمه اول 
را به رختکن بروند.نیمه دوم نیز فراز امامعلی 
دومین گل مسابقه را در دقیقه 5۴ برای تیم 
در  و  رساند  ثمر  به  رفسنجان  مس  فوتبال 
دقیقه 8۷ نیز محمدرضا سلیمانی سومین گل 
رفسنجانی ها را به ثمر رساند تا این دیدار با 
شسکت سه بر صفر صنعت نفت آبادان در خانه 
حریف خود به پایان برسد.در این دیدار شروین 
بزرگ از صنعت نفت آبادان و علی زارع از مس 

رفسنجان کارت زرد دریافت کردند.
با این نتیجه تیم فوتبال مس رفسنجان ۲۲ 
امتیازی شد و صنعت نفت آبادان 13 امتیازی 

باقی ماند.

امتیاز خانگی ذوب آهن مقابل فجر/ 
شاگردان تارتار صعود کردند

هفته  در  فجر  و  آهن  ذوب  تیم های  بازی 
سیزدهم لیگ برتر با برتری ذوب آهن به پایان 
رسید.دیدار تیم های ذوب آهن و فجر سپاسی 
در هفته سیزدهم لیگ برتر فوتبال از ساعت 

1۶:15 در فولادشهر آغاز شد.
این بازی با نتیجه ۲ بر صفر به سود ذوب آهن 

به پایان رسید.
ذوب آهن با این برد 1۷ امتیازی شد و به رده 
نهم صعود کرد و فجر نیز با همان 11 امتیاز در 

رده چهاردهم باقی ماند.
توقف خانگی فولاد با تعویض طلایی 

پیکان
برتر  لیگ  فوتبال  مسابقات  سیزدهم  هفته 
فولاد  تیم های  تساوی  با  کشور  باشگاه های 

خوزستان و پیکان تهران خاتمه یافت.
سیزدهم  هفته  چارچوب  در  خوزستان  فولاد 
مسابقات فوتبال لیگ برتر باشگاه های کشور در 
ورزشگاه شهدای فولاد به مصاف پیکان رفت 
که این دیدار با تساوی یک - یک خاتمه یافت.
گل  زننده   ۴5+۲ دقیقه  در  پریرا  لوسیانو 
فولادی ها بود و پیمان رنجبری گل تساوی را 
در دقیقه 8۷ برای پیکان به ثمر رساند. رنجبری 
بازیکن تعویضی پیکانی ها بود که در نیمه دوم 

به زمین آمد.

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوي
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک جغتاي

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي
آگهـي موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئین نامـه قانون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتـي و اراضي 
و سـاختمانهاي فاقد سـند رسـمي . برابر رأي شـماره 1۴00۶030۶018000۴۲۹ - 1۴00/0۹/۲۷ 
هیـات اول/دوم موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـي اراضـي و سـاختمانهاي فاقد سـند 
رسـمي مسـتقر در واحـد ثبتـي حـوزه ثبت ملـک جغتـاي تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضي 
آقـاي اسـماعیل آزادواري فرزنـد رضـا بشـماره شناسـنامه ۶۷۷ صـادره ازجغتـای در ششـدانگ 
یـک قطعـه زمیـن مزروعـي مشـتمل بـر بـاغ پسـته، بـه مسـاحت 100۷5۶,۲۶ مترمربع، شـامل 
تمـام پلاکهـای ثبتـی شـماره  10۴ و 105 و 111 و 11۲ فرعـی از ۴85 -اصلـي )موسـوم بـه 
مزرعـه محمّدآبـاد( واقـع دربخـش ۷ سـبزوار حـوزه ثبـت ملـک جغتـای خریـداري مـع الواسـطه 
از محـل مالکیـت رسـمي الف-قسـمتی ازمـورد تقاضـا بـا مقـدار مسـاحت  ۲۶5۷۷,۴۷ مترمربـع 
واقـع در شـمالغربی و غـرب آن، تمامـی پـلاک 11۲ فرعـی از۴85- اصلـی بخـش ۷ سـبزوار و 
ازمحـل مالکیـت آقـای محمد اسـماعیلی فرزند براتعلـی درپلاک مزبـور و دارای سـابقه ثبت دفتر 
امـلاک بنـام مالـک مذکور ب- قسـمتی از مـورد تقاضا به مسـاحت ۴85۲3,15 مترمربـع واقع در 
شمالشـرقی و مرکـز و  جنـوب آن، تمامـی پـلاک 105 فرعـی ازاصلـی مزبـور و از محـل مالکیت 
خانـم گل زاده خلیـل آبـادی فرزنـد خـداداد و دارای سـابقه ثبـت دفتـر امـلاک بنام مالـک مذکور 
ج-قسـمتی از مـورد تقاضـا به مسـاحت 1۴8۷۲,۴۲ مترمربـع واقع درشـرق آن، تمامی پلاک 10۴ 
فرعـی از اصلـی مذکـورو از محـل مالکیـت آقـای قربان امیـری و دارای سـابقه ثبـت دفتر املاک  
بنـام مالـک  مذکـور د-قسـمتی از مورد تقاضـا به مسـاحت 10۷83,۲۲ مترمربع واقـع درجنوبغربی 
آن، تمامـی پـلاک 111 فرعـی از اصلـی مذکـور و از محـل مالکیـت تمـام مالکیـن مشـاع ثبتـی 
پـلاک 1-شـیرویه خلیـل آبـادی فرزند محمـد ۲-فاطمه حسـین آبـادی فرزند فـرج الله 3-حلیمه 
خلیـل آبـادی فرزنـد علـی ۴-نجفعلـی خلیـل آبـادی فرزند محمـد 5-موسـی خلیل آبـادی فرزند 
محمـد ۶-عیـد محمـد خلیـل آبـادی فرزند محمد )به نسـبت سـهم هریـک( و دارای سـابقه ثبت 
دفتـر امـلاک بنـام مالکیـن مذکور می باشـد به متقاضـي مزبور محرز گردیده اسـت. لـذا به منظور 
اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصلـه 15 روز آگهـي مـي شـود در صورتـي که اشـخاص 
نسـبت بـه صدور سـند مالکیـت متقاضي اعتراضي داشـته باشـند مي تواننـد از تاریخ انتشـار اولین 
آگهـي بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید، ظـرف مدت 
یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خـود را به مراجـع قضایـي تقدیم نماینـد. بدیهي 
اسـت در صـورت انقضـاي مـدت مذکور و عـدم وصول اعتراض طبـق مقررات سـند مالکیت صادر 

خواهـد شـد. تاریـخ انتشـار نوبـت اول :  1۴00/0۹/۲۹ تاریـخ انتشـار نوبـت دوم :  1۴00/10/1۴
حمیدرضا آریان پور – رئیس ثبت اسناد و املاک جغتای

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زاوه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئین نامـه قانون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتـی و اراضی 
و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای شـماره 1۴00/۹/۲5-1۴00۶030۶۲۷۷000351 
هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 
مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملـک زاوه تصرفات مالکانـه بلامعـارض متقاضی  آقـای علی 
رضـا کردسـتانی کنـگ زیتـون فرزنـد محمد به شـماره شناسـنامه 3 صـادره از زاوه در ششـدانگ 
یـک  قطعـه زمیـن مشـجر بـا اعیـان احداثـی بـه مسـاحت  5۴00 متر مربـع  از پلاکهـای 1۶۹ و 
1۷0 و 1۹۴ و قسـمتی از پـلاک هـای 1۹5 و 1۹۶  فرعـی از۲5۲  اصلـی بخـش ۴ زاوه اراضـی 
کنـگ زیتـون خریـداری  مع الواسـطه پـلاک 1۶۹- فرعـی از مالکیـت بمانعلی کردسـتانی – بی 
بـی جـان کمـال میـر آبـادی – جان بـی  بی وزیری کنـگ علیـا – پروانه شـجاعی  و پلاک 1۷0 
فرعـی از مالکیـت  عبـاس خنـدان – بانـو مراورید صادقی و پـلاک 1۹۴- فرعـی از محل مالکیت  
بتـول وزیـری کنـگ علیـا- شـیرین فهیمی کنگ علیا- شـهین خنـدان ثانی  -  عباس کرسـتانی 
کنـگ زیتـون و پـلاک 1۹5 فرعـی از محـل مالکیـت بمانعلـی کردسـتانی – بـی بی جـان کمال 
میـر آبـادی – جـان بـی بـی وزیـری  کنگ علیـا – نصرالـه وزیری کنـگ علیا – پروانه شـجاعی 
و پـلاک 1۹۶- فرعـی از محـل مالکیـت  آقای قاسـم لطفـی( محرز گردیده اسـت. لذا بـه منظور 
اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصلـه 15 روز آگهـی مـی شـود در صورتـی که اشـخاص 
نسـبت بـه صدور سـند مالکیـت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می تواننـد از تاریخ انتشـار اولین 
آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید، ظـرف مدت 
یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خـود را به مراجـع قضایـی تقدیم نماینـد. بدیهی 
اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبـق مقـررات سـند مالکیـت 
صـادر خواهد شـد. تاریخ انتشـار نوبت اول: 1۴00/10/1۴. تاریخ انتشـار نوبـت دوم: 1۴00/10/30

حمید رضا غلامیان دلوئی- رئیس ثبت اسناد و املاک زاوه

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زاوه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی 
و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای شـماره 1۴00۶030۶۲۷۷0003۴8  
هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ثبت ملـک زاوه تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضی  
آقـای محمـد قربانیـان فرزنـد حسـینعلی به شـماره شناسـنامه 3۴8۲ صـادره از تربـت حیدریه 
در ششـدانگ یـک  قطعـه زمیـن  با بنـای احداثی به مسـاحت 1035/۴۴ متر مربع قسـمتی از 
پـلاک ۹8 فرعـی از ۴1 اصلـی بخـش ۴ زاوه واقـع در اراضـی عطبه از محل مالکیت مشـاعی 
متقاضـی محـرز گردیـده اسـت. لـذا بـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصله 
15 روز آگهـی مـی شـود در صورتـی کـه اشـخاص نسـبت به صـدور سـند مالکیـت متقاضی 
اعتراضـی داشـته باشـند مـی توانند از تاریخ انتشـار اولین آگهـی به مدت دو مـاه اعتراض خود 
را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظرف مدت یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض، 
دادخواسـت خـود را بـه مراجـع قضایی تقدیـم نماینـد. بدیهی اسـت در صـورت انقضای مدت 
مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبق مقررات سـند مالکیـت صادر خواهد شـد. تاریخ انتشـار 

نوبـت اول: 1۴00/10/1۴. تاریـخ انتشـار نوبـت دوم: 1۴00/10/30
حمید رضا غلامیان دلوئی- رئیس ثبت اسناد و املاک زاوه

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زاوه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتی و 
اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای شـماره 1۴00۶030۶۲۷۷000350 – 
1۴00/۹/۲5هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای 
فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی  تصرفـات مالکانه بلامعـارض متقاضی آقـای غلام 
الدیـن صیـد محمـد خانـی فرزنـد حسـن بـه شـماره شناسـنامه ۲ صـادره از تربـت حیدریه در 
ششـدانگ یـک  قطعـه زمیـن مزروعـی بـه مسـاحت 51503/33  متـر مربـع خریـداری مـع 
الواسـطه از مالـک رسـمی صمـد صیـد محمـد خانـی  محـرز گردیـده اسـت. لـذا بـه منظـور 
اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت به فاصلـه 15 روز آگهی می شـود در صورتی که اشـخاص 
نسـبت بـه صـدور سـند مالکیـت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریخ انتشـار 
اولیـن آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، 
ظـرف مـدت یـک ماه از تاریخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خود را بـه مراجع قضایـی تقدیم 
نماینـد. بدیهـی اسـت در صـورت انقضای مـدت مذکور و عـدم وصول اعتراض طبـق مقررات 
سـند مالکیـت صـادر خواهد شـد. تاریـخ انتشـار نوبـت اول: 1۴00/10/1۴. تاریخ انتشـار نوبت 

1۴00/10/30 دوم: 
حمید رضا غلامیان دلوئی- رئیس ثبت اسناد و املاک زاوه

511/5اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زاوه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتی و 
اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای شـماره 1۴00۶030۶۲۷۷0003۴۷-
1۴00/۹/۲۴ هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای 
فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی حـوزه ثبت ملـک زاوه تصرفـات مالکانـه بلامعارض 
متقاضـی  آقـای محمـد جشـن لیلوفـر فرزند اکبر به شـماره شناسـنامه 1۷ صـادره ازدولت آباد 
در ششـدانگ یـک  قطعـه زمیـن بـا بنـای احداثـی بـه مسـاحت 1۲۴0 متـر مربع قسـمتی از 
پـلاک  ۲۹0 متصـل بـه 1۶۶ اصلـی بخـش ۴ زاوه  واقـع در اراضـی پاگـدار از محـل مالکیت 
مشـاعی متقاضـی محـرز گردیـده اسـت. لـذا به منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت به 
فاصلـه 15 روز آگهـی مـی شـود در صورتـی کـه اشـخاص نسـبت بـه صـدور سـند مالکیـت 
متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی به مـدت دو ماه 
اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریخ 
تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خود را بـه مراجع قضایی تقدیـم نمایند. بدیهی اسـت در صورت 
انقضـای مـدت مذکـور و عدم وصـول اعتراض طبـق مقررات سـند مالکیت صادر خواهد شـد. 

تاریـخ انتشـار نوبـت اول: 1۴00/10/1۴. تاریـخ انتشـار نوبـت دوم: 1۴00/10/30
حمید رضا غلامیان دلوئی- رئیس ثبت اسنادو املاک زاوه

)) همه ما می توانیم مدیران مصرف بهینه برق باشیم. حتی به میزان چند ساعت ((

»آگهی مناقصه عمومي دو مرحله ای
 به شماره ش/ 44 /4۰۰ «

      شرکت برق منطقه ای خراسان در نظر دارد؛ خرید ترانسفورماتورهای قدرت، کمکی و زمین شهرک های صنعتی رضوی و مشهد را از 
طریق برگزاری مناقصه عمومی دو مرحله ای به شرکت حایز شرایط ، واگذار نماید.

شماره فراخوان 
مدت قراردادموضوع مناقصهدرسامانه ستاد

مبلغ تضمین شرکت 
در فرایند 

محل اعتبار ارجاع کار) ریال(

خرید ترانسفورماتورهای قدرت، کمکی و ۲۰۰۰۰۰۱۱۲۳۰۰۰۰۶4
۱۲۱۱.4۰۶.۹۰۱.۲۷۹ ماهزمین شهرک های صنعتی رضوی و مشهد

منابع داخلی
و عمرانی

*نحوه دریافت اسناد مناقصه : 
مناقصه گران حایز شــرایط می توانند  پس از ثبت نام در ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت و واریز الکترونیکی مبلغ ۱.۰۰۰.۰۰۰  ریال به 

حساب مندرج در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به نام شرکت منیران )مشاور( فایل اسناد مناقصه را بارگیری نمایند.
*تاریخ دریافت اسناد مناقصه: ساعت ۱۰:۰۰ صبح چهارشنبه به تاریخ ۱4۰۰/۱۰/۱5 تا ساعت ۱۹:۰۰ صبح دو شنبه  به تاریخ ۱4۰۰/۱۰/۲۰

*تاریخ بارگذاری اسناد مناقصه: حداکثر تا ساعت ۷:۳۰ صبح  یک شنبه  به تاریخ ۱4۰۰/۱۱/۰۳
*تاریخ و محل  تحویل اسناد: 

از پیشــنهاد دهندگان تقاضا می گردد ؛ ابتدا تصویر کلیه مستندات و مدارک )پاکت الف ،ب و ج ( را درسامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
حداکثرتا ســاعت ۷:۳۰  صبح یک شنبه  به تاریخ  ۱4۰۰/۱۱/۰۳ بارگذاری نمایند و اصل پاکت الف با شرایط درج شده دراسناد مناقصه و به 
صورت لاک و مهر شــده تا ساعت 8 صبح همان روز پس از ثبت در دبیرخانه شرکت برق منطقه ای خراسان به آدرس:مشهد – انتهای بلوار 
وکیل آباد – نرســیده به جاده شاندیز – سمت راست - به امور تدارکات و قراردادها –تلفن ۶۱۰۳۶۱4 ۳– ۰5۱ – دورنگار ۶۱۰۳۶۲۹ ۰5۱-۳ 

تحویل نمایند.
*تاریخ و محل گشایش پاکات: ساعت  8 صبح روز یک شنبه  به تاریخ ۱4۰۰/۱۱/۰۳ در محل امور تدارکات و قراردادها.

*مناقصه گران جهت ثبت نام در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت باید به دفاتر پیشخوان دولت مراجعه نمایند که لیست دفاتر منتخب در 
سامانه ستاد )www.setadiran.ir( موجود می باشد.

* در صورت نیاز به دریافت توضیحات بیشتر، متقاضیان می توانند با مشاور)شرکت منیران-مهندس ستوده( به 
شماره ۳8۷۱۷۲۰۰-۰5۱ یا با امور تدارکات و قراردادها به شماره ۳۶۱۰۳۶۱4-۰5۱ تماس حاصل فرمایند.

*به پیشنهادهای فاقد امضا ، مشروط ، مخدوش وپیشنهاداتی که بعداز انقضا مدت مقرر واصل شود ، مطلقاً ترتیب اثرداده نخواهد شد.
*پیشــنهاد دهنده موظف به ارایه تضمین معتبر و قابل تمدید مطابق آیین نامه تضمین درمعاملات دولتی می باشد و پیشنهادهای فاقد سپرده، 

سپرده های مخدوش ، سپرده های کمترازمیزان مقرر، چک شخصی و نظایرآن مورد پذیرش واقع نخواهد شد.
*سایراطلاعات و جزییات دراسنادمناقصه درج شده است .

ضمناً متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر، به پایگاه های اطلاع رسانی به آدرس ذیل مراجعه نمایند:

http://tender.tavanir.org.ir                                                                  پایگاه اطلاع رسانی معاملات توانیر

http:/iets.mporg.ir                                                                                    پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات

www.krec.ir                                                           پایگاه اطلاع رسانی مناقصات شرکت برق منطقه ای خراسان

www.setadiran.ir                                                                            »سامانه تدارکات الکترونیکی دولت »ستاد

روابط عمومی شرکت برق منطقه ای خراسان
شناسه آگهی: ۱۲5۳85۰ 

میم الف: 8۲۰8
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

ساخت۴دستگاهکاربردیبرایتشخیصودرمانسرطاندرکشور
چهار دســتگاه ایرانی برای تشــخیص و درمان ســرطان توســط 
پژوهشــگران دانشکده مهندســی برق و کامپیوتر دانشکدگان فنی 

دانشگاه تهران ساخته شد.
به گزارش ایسنا، دکتر محمد عبدالاحد، دانشیار دانشکده مهندسی 
برق و کامپیوتر دانشگاه تهران و عضو هیأت علمی وابسته دانشگاه 
علوم پزشکی تهران درباره این دستگاه ها گفت: مد لنف نود دستگاه 
)CDP( که قبلًا برای مد تشــخیص مارجین های سرطانی ساخته 
شــده و مجوزهای بالینی را دریافت کرده بود، به تازگی ساخته شده 
است. این دستگاه برای شناســایی مارجین های آلوده به سرطان و 
غدد لنفاوی درگیر ســرطان به منظور تشــخیص سرطان در نواحی 
پاک سازی شــده و بعد از خارج ســازی تومور مورد اســتفاده قرار 
می گیرد.وی افزود: این دســتگاه که مجوز وزارت بهداشــت را هم 
دریافت کرده اســت، برای پاک ســازی بهتر نواحی داخلی بدن بعد 

از خارج شــدن تومــور کاربرد 
دارد. این دســتگاه اکسســوری 
تشــخیص نود لنفاوی درگیر را 
هم همراه خود دارد که بر اساس 
متابولیسم ســلول های سرطانی 

کار می کند.
دربــاره  عبدالاحــد،  دکتــر 
مشخصات و کاربردهای دستگاه 
دوم گفت: دســتگاه )ITDP( به 
روش الکتریکی به عنوان ابزاری 
کمکی برای رادیولوژیست جهت 
 BI-RADS3 توده های  افتراق 
نظــر  از  کــه   BI-RADS۴ و
از اهمیــت زیادی  تشــخیصی 

برخوردار است، طراحی و تولید شده است.
وی افــزود: این دســتگاه پــروب تشــخیص تومور اســت و به 
رادیولوژیســت کمک می کند تا دریابد توده ای که در پســتان بیمار 
است، در چه وضعیتی بوده و میزان ریسک آن برای بیمار چه میزان 
است. یعنی به رادیولوژیست در تشخیص اینکه توده نیاز به بیوپسی 

دارد یا نه، کمک می کند.
عضو هیأت علمی دانشــکده مهندسی برق و کامپیوتر دانشکدگان 
فنی دانشــگاه تهــران درباره چگونگــی کار این دســتگاه، اظهار 
کــرد: در این روش یک ســوزن اکتیو الکتریکی در کنار دســتگاه 
سونوگرافی قرار داده می شود و این سوزن در تماس با سطح پوست، 
ســیگنال های لازم را جمع آوری کرده و رادیولوژیست با استفاده از 
ایــن داده ها می تواند درباره میزان خطر تومــور توده تصمیم گیری 
بهتری انجام بدهد. این اطلاعــات به متخصص رادیولوژی کمک 
می کند زمانی که برای انجام بیوپســی تردید دارد، بهترین تصمیم 

را اتخاذ کند.
دکتــر عبدالاحد افزود: با این فناوری می توان خیلی ســریع متوجه 

شــروع فرآیند بدخیمی در تومور شــد و در واقع این دســتگاه به 
رادیولوژیست کمک می کند تا هر توده ای که نیاز به جراحی دارد را 

تشخیص دهد و مراتب را به جراح اعلام کند.
بــه نقل از روابــط عمومی دانشــگاه تهران، عضــو هیأت علمی 
دانشکده مهندسی برق و کامپیوتر دانشــگاه تهران درباره دستگاه 
BROSS که به روش الکتروشیمی جهت پیش آگهی در مورد وجود 
نوتروفیل های LDN در افراد دارای توده واضح پستان تنها به کمک 
یک سی ســی خون کاربرد دارد، نیز این گونه توضیح داد: عملکرد 
این دســتگاه به این صورت اســت که درباره فردی که توده ای در 
ناحیه پســتان دارد و برای معاینه و رادیولوژی مراجعه می کند، یک 
هشدار درباره بدخیمی توده به تیم تشخیصی و درمانی او می دهیم. 
در این روش میزان گونه های اکسیژن فعال در خون بررسی می شود 

که برای هشدار درباره سرطان سینه مورد استفاده قرار می گیرد.
دانشکده  علمی  هیأت  عضو 
دانشکدگان  کامپیوتر  و  برق 
در  تهــران،  دانشــگاه  فنی 
معرفــی دســتگاه چهــارم 
)PECT(و کاربردهــای آن، 
اظهــار کرد: این دســتگاه، 
یک دســتگاه درمان مکمل 
توده های  الکترواســتاتیک 

بدخیم است.
وی با تشریح رشد و تقسیم 
سلول های ســرطانی گفت: 
این دســتگاه دارای یک پچ 
بوده کــه روی بــدن بیمار 
قرار می گیــرد و به دلیل بار 
الکترواستاتیک بســیار زیادی که دارد در رشد و تقسیم سلول های 
سرطانی اختلال ایجاد می کند؛ در نتیجه توده، آنزیم کمتری ترشح 
می کند، رشــد آن کاهش پیدا می کنــد، در نهایت در مرحله اول با 
تسلیم به بیمار کمک می کند و در مراحل بعدی می تواند در درمان، 

کمک کار تیم درمان باشد.
دانشیار دانشکدگان فنی دانشــگاه تهران خاطرنشان کرد: از دیگر 
کاربردهای این دستگاه آن است که داروهایی که بار الکترواستاتیک 
بالایــی دارند، بــا کمک این دســتگاه می توانند به ســمت تومور 
سرطانی حرکت کرده و به شــکلی هدفمند به سلول های سرطانی 
برســند. بنابراین با کمک این فناوری و با اســتفاده از این دستگاه، 
آنکولوژیســت می تواند حجم زیادی از دارو را وارد سلول سرطانی 

کند.
تکنولوژی ســاخت این دســتگاه ها کاملًا بومی بوده و توسط دکتر 
محمــد عبدالاحد، برنــده جایزه مصطفــی )ص( و همکارانش در 
پژوهشــکده الکترونیک سرطان مشترک دانشگاه تهران و دانشگاه 

علوم پزشکی تهران با حمایت یکی از شرکت ها ابداع شده اند. 

هرکارتملی۱۵نخسیگار!
وحید حاج سعیدی

خدا به خیر بگذراند ... مسلمان نشنود کافر مبیناد... جن کم بود یک 
نفر از دیوار پرید... چه شــده است؟! دیگر چه می خواستید بشود؟! 
اگر نیم ساعت آن گوشی لامصب را کنار بگذارید و به جای گشت 
و گذار در واتس آپ و تلگرام و اینســتاگرام کمی اخبار مملکت را 
هم آچار کشــی کنید، متوجه خواهید که ســیگار ارزان در مملکت 
دارد کار دســت ما می دهد و این بار دود ســیگار نکشیده در حال 
رفتن به چشم و چال ما غیر سیگاری ها است! رئیس دبیرخانه ستاد 
کشــوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت با اشاره به قیمت پائین 
ســیگار و اینکه حداکثر 10 میلیون نفر مصرف کننده دخانیات در 
کشور داریم، گفت: با کاهش ۶1 درصدی درآمد مالیات بر دخانیات 
در لایحه بودجه1۴01متاســفانه دود حمایت  از این کالای آسیب 
رسان، به چشم ۷5 میلیون نفر از جمعیتی می رود که مصرف کننده 

این محصولات نیستند.
الان هم که مشخص شده با توجه به قیمت پایین سیگار در کشور 
بحث قاچاق محصولات دخانی به خارج از کشور را داریم نه قاچاق 
ورودی داســتان قوز بالای قوز شده اســت. در جریان هستید که 
متوسط قیمت جهانی دخانیات حدود ۴ تا 5 دلار است؛ اما متوسط 
این قیمت در کشــور ایران کمتر از نیم دلار اســت. بنابراین هیچ 
انگیزه ای برای قاچاقچی برای وارد کردن ســیگار قاچاق به کشور 
وجود ندارد و ادعای صنایع دخانی برای قاچاق محصولات خارجی 

به کشور واهی است.
ملاحظه فرمودید داســتان از چه قرار است؟! باور بفرمائید هر وقت 
صحبت هدر رفت یارانه و رفتن دود به چشــم ما ۷5 میلیون نفر و 
ضرورت حمایت از اقشار آسیب پذیر می شود، ترس تمام وجودمان 
را بــه لرزه می اندازد! چرا که هر وقــت متولیان اقتصادی تصمیم 
گرفتند مانع از رفتن دود به چشــم ما معمولی ها، بدتر زدند چشم 
مــا را کور کردند! فی المثل آمدند اجاره بها را کنترل کنند و از خانه 
های خالی مالیات بگیرند. هنــوز مالیاتی از هیچ خانه خالی گرفته 
نشده، اجاره بها چند برابر شــد!برای اینکه خودرو به دست خریدار 
واقعی برسد، لاتاری راه انداختند که ما خودمان تا الان ۲3 بار ثبت 
نام کردیم و هنوز برنده نشدیم! یعنی اگر دو روز دیگر دوستان طرح 
دادند برای جلوگیری از قاچاق و واقعی کردن قیمت سیگار و رساندن 
قیمت به فوب خلیج فارس، به هر کد ملی 15 نخ سیگار در روز تعلق 
می گیرد، تعجب نکنید!آن وقت اگر صبح به صبح کارت ملی تان با 
15 نخ سیگار تولید شده از توتون های با کیفیت مزارع شمال، شارژ 
شــود شما هوس نمی کنید، یک نخ دود کنید؟! یا در بهترین حالت 
باید نصف روز دنبال مشتری بگردید تا سهمیه سیگارتان را با بنزین 
همسایه یا همکارتان تهاتر کنید! خدا کند استفاده از کارت ملی فقط 
برای تخصیص بنزین و سیگار استفاده شود و دوستان برای کنترل 
قیمت ســایر محصولات مثل نهاده های دامی، دارو، نان و رسیدن 

یارانه به مصرف کننده واقعی چاره دیگری بیندیشند!

طنز

علمی

فناوری

ناســا با انتشــار تصویری از زمیــن در صفحه 
اینستاگرام خود نوشت: زمانی که زمین شبیه به 

دنیایی دیگر است.
به گــزارش ایســنا، اگر به 
خاطــر دریاهــای آبــی در 
این  شــاید  نبــود  افق هــا 
از  تصویری  به  شبیه  تصویر 
مریخ یا ســیاره ای دورتر در 
تخیلی  علمی  داســتان های 
می شــد. اما در حقیقت این 
تصویــری از صحرای لیبی، 
یکی از خشک ترین بخش های صحرای بزرگ 

آفریقای شمالی است.

High-« ایــن تصویر کــه توســط دوربیــن
در   »EHDC« یــا   »Definition Camera
ایســتگاه فضایی بین المللــی در فوریه ۲0۲1 
ثبت شــده اســت تپه های بادخیز و فلات های 
ماسه سنگ تیره تر منطقه فزان)Fezzan( لیبی 
را نشان می دهد در حالی که دریای مدیترانه در 

دوردست می درخشد.
دوربیــن »EHDC« یــک مورد از بســیاری 
از تجهیــزات و دوربین های ایســتگاه فضایی 
بین المللی اســت که به طور مــداوم زمین را از 
فضا نظــارت می کند. نه تنها برای ثبت تصاویر 
فوق العــاده مانند این تصویــر بلکه برای رصد 

محیط زیست ما و کمک به حفظ سیاره زمین.

ســامانه خنک کننده خودرو بــا جریان مایعی که 
توسط واترپمپ در جریان است، عملیات هواگیری 
اولیــه و ثانویه را انجام می دهد.مهدی شــاهین، 
مدیرعامل یکی از شرکت های فناور با اعلام اینکه 
جواز تاسیس تولید این محصول را دریافت کرده 
اســت، گفت: این قطعه ایران ساخت، هواگیری 
اولیه و ثانویه را به طور مداوم از 
لحظه روشن شدن موتور انجام 
داده و هرگونه حباب و گازهای 

تولیدی را تصفیه می کند.
وی افزود: این محصول، کاملا 
مکانیکی عمــل کرده و بدون 
نیاز به جریان برق یا سنسور، 
تنها با جریان مایع )ضدیخ( که 
به وسیله آب پخش کن واترپمپ 
در جریان است، ماموریت خود 

را به انجام می رساند.
شاهین خاطرنشان کرد: یکی از قابلیت های مهم 
این طرح آن است که در هر دو صورت باز یا بسته 
بودن ترموســتات، عمل تصفیه را انجام می دهد. 
این دســتگاه با یک ورودی و دو خروجی طراحی 

شده است.
موفقیت 1۰۰درصدی در انجام عمل 

هواگیری
وی یادآور شد: این قطعه پس از آزمایش های به 
عمل آمده نشــان داد که عمل هواگیری، تصفیه 

هوا و دفع و خلاء ایجاد شده را به طور 100درصد 
با موفقیت به انجام رسانده است.شاهین تصریح 
کرد: این محصول کــه در حوزه های تخصصی 
مکانیــک و طراحی صنعتی مورد اســتفاده قرار 
می گیرد، کاربردهای بسیاری دارد که از آن جمله 
می توان به حفظ محیط زیســت از آلاینده های 
نفتی و شیمیایی و پسماندهای تعمیر و نگهداری 
اشــاره کرد.وی افزود: با توجه به اینکه هواگیری 
اولیه و ثانویه به صورت خودکار، از لحظه روشــن 
شــدن تا خاموش شــدن موتور خودرو صورت 
می گیرد، عمر مفید موتور خــودرو افزایش یافته 
و خلاء ایجاد شــده در موتور دفع می شود.شاهین 
خاطرنشان کرد: در مهندسی و طراحی این قطعه، 
نوآوری هایی به عمل آمده که از آن جمله می توان 
به اســتفاده جهت خنک کاری از آلیاژ آلومینیوم و 
قطعاتی از جنس برنز اشــاره کرد. این محصول، 
سه راه های خاص جهت پرهیز از بروز مشکل برای 
هر نوع خودرو طراحی کرده تا هیچ آسیبی از این 
ناحیه، متوجه خودرو نباشد.به نقل از معاونت علمی 
ریاســت جمهوری، مدیرعامل این شرکت فناور 
تصریح کرد: طرح قطعه هواگیر خودکار سیستم 
خنک کننده خــودرو که هم  اکنــون تائیدیه های 
لازم از ایران خــودرو را دریافت کرده، با دریافت 
تســهیلات مصوب دفتر نوآوری و کسب و کار 
نوین معاونت نوآوری و تجاری سازی فناوری، در 

مسیر توسعه قرار گرفته است.

وقتی زمین شبیه به دنیای دیگری است!

تولید سامانه خنک کننده برای افزایش کارایی خودروها


